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Pos∏aƒcy Êmierci. Kombinacje
operacyjne aparatu bezpieczeƒstwa
na Bia∏ostocczyênie 1949–1950*

Lata 1945–1947 na Bia∏ostocczyênie to najwi´ksze nasilenie walki mi´dzy
zbrojnym podziemiem niepodleg∏oÊciowym a powstajàcymi instytucjami paƒ-
stwa komunistycznego wspieranymi przez Zwiàzek Sowiecki. Dzia∏a∏y tu dwa
g∏ówne nurty podziemia antykomunistycznego. Do nurtu poakowskiego nale˝a-
∏y: Armia Krajowa Obywatelska (luty – wrzesieƒ 1945 r.) i Zrzeszenie „WolnoÊç
i Niezawis∏oÊç” (wrzesieƒ 1945 – kwiecieƒ 1947 r.). W ramach nurtu narodowe-
go do kwietnia 1945 r. dzia∏a∏a Narodowa Organizacja Wojskowa, której akty-
wa przej´∏o Narodowe Zjednoczenie Wojskowe, a do listopada 1945 r. równie˝
Narodowe Si∏y Zbrojne. Od tego czasu obóz narodowy wyst´powa∏ pod wspól-
nym szyldem Narodowe Zjednoczenie Wojskowe. Bardzo powa˝ne ograniczenie
dzia∏alnoÊci podziemia antykomunistycznego nastàpi∏o wiosnà 1947 r., kiedy na
Bia∏ostocczyênie, tak jak w ca∏ej Polsce, na mocy ustawy o amnestii z 22 lutego
1947 r. przeprowadzono tak zwanà akcj´ ujawnienia struktur podziemnych1.
Cz´Êç struktur NZW pozosta∏a jednak w konspiracji. Do lipca 1948 r. dzia∏a∏
Okr´g NZW Bia∏ystok, a do grudnia 1949 r. ostatnia Komenda Powiatu NZW
„Podhale” (¸om˝a – Wysokie Mazowieckie). Mimo zlikwidowania zorganizo-
wanego podziemia narodowego w dalszym ciàgu operowa∏y oddzia∏y zbrojne

* Po raz pierwszy na informacje Êwiadczàce o tym, ˝e w Wojewódzkim Urz´dzie Bezpieczeƒstwa
Publicznego w Bia∏ymstoku zorganizowano grup´, której zadaniem by∏a fizyczna likwidacja ostat-
nich podziemnych oddzia∏ów zbrojnych dzia∏ajàcych na prze∏omie lat czterdziestych i pi´çdziesià-
tych na Bia∏ostocczyênie, natknà∏ si´ S∏awomir Poleszak podczas zbierania materia∏ów do pracy ma-
gisterskiej o ˝yciu i dzia∏alnoÊci mjr. Jana Tabortowskiego „Bruzdy” (S. Poleszak, Jeden z wykl´tych.
Major Jan Tabortowski „Bruzda”, Warszawa 1998). Kolejne informacje odnalaz∏ w trakcie poszuki-
waƒ materia∏ów do pracy doktorskiej dotyczàcej podziemia antykomunistycznego na terenie by∏e-
go Inspektoratu Armii Krajowej ¸om˝a (idem, Podziemie zbrojne na terenie Inspektoratu Armii Kra-
jowej ¸om˝a w okresie od stycznia 1945 r. do marca 1957 r., Lublin 2001, mps). Piotr ¸apiƒski
odkry∏ inne fakty dotyczàce tej grupy likwidacyjnej podczas przygotowywania tekstu poÊwi´cone-
go oddzia∏owi Gabriela Oszczapiƒskiego „Dzi´cio∏a”. Gdy obaj autorzy po∏àczyli swoje informacje,
doszli do wniosku, ˝e wszystkie akcje by∏y dzie∏em tej samej grupy. Swoje ustalenia postanowili za-
wrzeç we wspólnym artykule.
1 Ogó∏em w województwie bia∏ostockim do 25 IV 1947 r. ujawni∏o si´ 10 598 cz∏onków podzie-
mia, w tym 6345 WiN, 140 AK, 1954 NZW, 445 NSZ, oraz 228 dezerterów z WP, 38 z MO,
1 z UB. Zdali oni 2972 jednostki broni i oko∏o 25 tys. sztuk amunicji. Dane za: Wojskowy Instytut
Historyczny, III/1136/1, D. Kubajewski, Poakowsko-winowskie podziemie na Bia∏ostocczyênie, War-
szawa 1965, mps, s. 110.
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odwo∏ujàce si´ do jego ideologii i tradycji. Ostatnim by∏ rozbity we wrzeÊniu
1953 r. oddzia∏ dowodzony przez ppor. Kazimierza Krasowskiego „G∏uszca”.

W koƒcu 1948 r. w podziemiu antykomunistycznym na Bia∏ostocczyênie za-
cz´∏y zachodziç nowe zjawiska. Mimo zdecydowanej walki, jakà wyda∏y mu gru-
py operacyjne Korpusu Bezpieczeƒstwa Wewn´trznego oraz organa bezpieczeƒ-
stwa, pomimo surowych wyroków zapadajàcych w sàdach wojskowych za
wspó∏prac´ z podziemiem, pomimo ciàgle rosnàcych strat, nie uleg∏o ono w tym
czasie ca∏kowitej zag∏adzie. Nasilajàcy si´ terror komunistycznego aparatu bez-
pieczeƒstwa, dotykajàcy ujawnionych i nieujawnionych cz∏onków podziemia
zbrojnego, spowodowa∏, ˝e wielu przeÊladowanych decydowa∏o si´ na powrót
do „lasu” i tworzenie kilkuosobowych oddzia∏ów zbrojnych, które nie nastawia-
∏y si´ na walk´ z policyjno-wojskowymi grupami operacyjnymi, ale na przetrwa-
nie. Powstawanie nowych oddzia∏ów zwi´ksza∏o obszar obj´ty ich aktywnoÊcià.
Na Bia∏ostocczyênie ich dzia∏alnoÊç rozszerzy∏a si´ na stosunkowo spokojne od
maja 1947 r. powiaty: augustowski, sokólski, suwalski, ∏om˝yƒski oraz cz´Êcio-
wo bia∏ostocki i grajewski. W powiecie suwalskim dzia∏alnoÊç zbrojnà wznowi∏
Piotr Burdyn „Edward” (1948) i Jan Sadowski „Blady” (1949), w augustowskim
– Stanis∏aw Or∏owski „Piorun” i Eugeniusz Go∏´biowski „GabryÊ” (1950) wspól-
nie z Edmundem Krysiukiem „Lotem”, w sokólskim – Stanis∏aw Staniszewski
„Saszka” (1947) oraz Stanis∏aw Peliksza „Si∏acz” (1950), w bia∏ostockim Zdzi-
s∏aw Kruszyƒski „Szczygie∏” i Gabriel Oszczapiƒski „Dzi´cio∏” (1948)2. Wywo-
dzili si´ oni z podziemia poakowskiego. Na pograniczu powiatów grajewskiego,
kolneƒskiego i ∏om˝yƒskiego do dzia∏alnoÊci powrócili Czes∏aw Czy˝ „Dzik”
(1949), Józef Iwanowski „B∏yskawica” (1950), Franciszek Kisielewski „Sosna”
(1950), Jan Tabortowski „Bruzda” (1950), Edward ¸epkowski „Bogdan” (1950)
i Hieronim Mioduszewski „Deska” (1951). Wszyscy oni – oprócz Tabortowskie-
go – wywodzili si´ z podziemia narodowego3.

Powstanie nowych oddzia∏ów, z których cz´Êç prowadzi∏a akcje zbrojne, a na-
wet samo ich istnienie powodowa∏o kontrakcj´ komunistycznego aparatu repre-
sji. Do ich zwalczania kierowano dodatkowe oddzia∏y KBW. Niejednokrotnie za-
ledwie kilkuosobowe grupy partyzanckie tropione by∏y przez jednostki
operacyjne UBP-KBW w sile kilku batalionów, liczàce niekiedy ponad tysiàc ˝o∏-
nierzy. U˝yte si∏y i Êrodki by∏y niewspó∏mierne do uzyskiwanych efektów. Aby
akcje te przynios∏y po˝àdane rezultaty, musiano je systematycznie powtarzaç.
Dlatego te˝ UBP próbowa∏ ró˝nych dzia∏aƒ, które mia∏y po∏o˝yç kres dzia∏alno-
Êci grup zbrojnych. ˚eby doprowadziç do likwidacji epigonów podziemia anty-
komunistycznego, zastosowano metod´ znanà w s∏u˝bach specjalnych jako kom-
binacja lub gra operacyjna4.

2 H. Majecki, Reakcyjne podziemie na Bia∏ostocczyênie w latach 1944–1956, Bia∏ystok 1979,
s. 165–166. 
3 S. Poleszak, Podziemie zbrojne..., s. 491–513.
4 Wed∏ug definicji S∏u˝by Bezpieczeƒstwa „kombinacja operacyjna to zespó∏ czynnoÊci – przedsi´-
wzi´ç operacyjnych, zmierzajàcych i podporzàdkowanych z góry zaplanowanemu celowi. W przy-
padku dzia∏aƒ przeciwko reakcyjnym bandom, g∏ównym celem kombinacji operacyjnych by∏a ich li-
kwidacja. Przewa˝nie jednak cel zasadniczy realizowany by∏ okreÊlonymi etapami, poniewa˝ nie
mo˝na w realny sposób wprost osiàgnàç g∏ównego celu. Trzeba by∏o wi´c w ka˝dym przypadku:
zabezpieczyç odpowiednie rozpoznanie operacyjne i wytworzyç sprzyjajàce warunki do realizacji 
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Powstanie grupy likwidacyjnej w WUBP w Bia∏ymstoku
Wojewódzki Urzàd Bezpieczeƒstwa Publicznego w Bia∏ymstoku rozpoczà∏

operacj´ w kwietniu 1949 r. Poczàtkowo mia∏a ona doprowadziç do likwidacji
dzia∏ajàcego w powiecie bia∏ostockim oddzia∏u Gabriela Oszczapiƒskiego „Dzi´-
cio∏a”. W operacji wykorzystano tajnego wspó∏pracownika Wac∏awa Snarskiego
„Ksi´˝yca”5. PomyÊlny fina∏ operacji spowodowa∏, ˝e postanowiono kontynu-
owaç t´ metod´, w miar´ potrzeb wzmacniajàc tajnego wspó∏pracownika przez
kadrowych pracowników organów bezpieczeƒstwa. W likwidacji nast´pnego od-
dzia∏u – Czes∏awa Czy˝a „Dzika”, bra∏o udzia∏ dwóch funkcjonariuszy bezpie-
czeƒstwa: chor. Micha∏ ˚ukowski z WUBP w Bia∏ymstoku i plut. Aleksander No-
wakowski z Powiatowego Urz´du Bezpieczeƒstwa Publicznego w Bielsku
Podlaskim. Jak si´ wydaje, kolejne udane akcje spowodowa∏y, ˝e postanowiono
stworzyç sta∏à grup´ likwidacyjnà. Skierowano do niej sier˝. Szymona Urbana6,
pe∏niàcego przedtem funkcj´ komendanta ochrony PUBP w Sokó∏ce, i „Zemst´”
(N.N.), który w tym samym urz´dzie by∏ ostatnio komendantem aresztu. Poczàtki

g∏ównych za∏o˝eƒ; maksymalnie zneutralizowaç skutki dzia∏ania bandy i stworzyç odpowiednie
zagro˝enie b´dàce warunkiem powodzenia dalszych przedsi´wzi´ç operacyjnych; przygotowaç
dzia∏ania majàce na celu likwidacj´ danej bandy oraz wyprowadziç bàdê zakonspirowaç posiada-
ne stanowiàce podstaw´ dzia∏aƒ êród∏a informacji” (Archiwum Instytutu Pami´ci Narodowej
w Bia∏ymstoku [dalej: AIPN Bia∏ystok], 045/2092/1, Kombinacja operacyjna podstawowa forma
w dzia∏aniach S∏u˝by Bezpieczeƒstwa przeciwko bandom, oprac. S. Janus, Bia∏ystok 1975, mps,
s. 2).
5 Wac∏aw Snarski „Chaber”, „Ksi´˝yc”, s. Boles∏awa i Bronis∏awy z Cimochów, ur. 28 XI 1917 r.
w Piaskach (powiat bia∏ostocki), pochodzenie ch∏opskie, wykszta∏cenie podstawowe. W czasie oku-
pacji ˝o∏nierz AK, a nast´pnie AKO i WiN, gdzie pos∏ugiwa∏ si´ pseudonimem „Cierpi”. Za przyna-
le˝noÊç do podziemia aresztowany i 23 III 1946 r. skazany przez Wojskowy Sàd Rejonowy w Bia-
∏ymstoku na 5 lat wi´zienia. Zwolniony na podstawie amnestii z 22 II 1947 r. Zosta∏ zwerbowany
lub sam zg∏osi∏ si´ do wspó∏pracy z PUBP w Bia∏ymstoku. Bra∏ udzia∏ w likwidacji oddzia∏ów Ga-
briela Oszczapiƒskiego „Dzi´cio∏a”, Czes∏awa Czy˝a „Dzika” i Franciszka Kisielewskiego „Sosny”
oraz zabójstwie Fabiana Olszewskiego „Kniazia”. Po raz pierwszy jego pe∏ne dane osobowe podane
zosta∏y w: S. Wa∏ach, Âwiadectwo tamtym dniom, Kraków 1975. Zob. AIPN Bia∏ystok, 98/1307,
Teczka personalna Szymona Urbana, k. 11; ibidem, 019/19/2, Banda „Dzika” – materia∏y pomocni-
cze do charakterystyki nr 63, k. 12–13.
6 Szymon Urban, s. Józefa i Anny z Zieziulów, ur. 4 XI 1910 r. w Spudwi∏ach (powiat grodzieƒ-
ski), pochodzenie ch∏opskie, narodowoÊç bia∏oruska, wyznanie prawos∏awne. W latach 1920–1924
ukoƒczy∏ cztery klasy szko∏y powszechnej w majàtku Wojczyzna. W latach 1924–1927 pobiera∏ na-
uki jako czeladnik kowalski w Ma∏ej Brzostowicy. Od 1927 r. do 1945 r. – z przerwà, kiedy w la-
tach 1931–1933 odby∏ s∏u˝b´ wojskowà w 3. batalionie saperów w Wilnie – pracowa∏ jako kowal.
Walczy∏ w wojnie 1939 r. w 6. batalionie saperów z BrzeÊcia. Mieszka∏ we wsi Skryplewo, a w cza-
sie wojny we wsi Czy˝yki (powiat bielski). 19 II 1945 r. z∏o˝y∏ podanie o przyj´cie do pracy w PUBP
w Bielsku Podlaskim, rekomendowany przez by∏ych partyzantów sowieckich z Brygady „W imi´ oj-
czyzny” Oddzia∏u im. Feliksa Dzier˝yƒskiego. Poczàtkowo by∏ dowódcà warty. Bra∏ udzia∏ w ope-
racjach przeciwko miejscowemu podziemiu niepodleg∏oÊciowemu. Za m´stwo i walecznoÊç podczas
likwidacji 13 VII 1945 r. oddzia∏u Feliksa Pietrzykowskiego „Cincinatusa” w Lubiejkach odznaczo-
ny Srebrnym Medalem Zas∏u˝ony na Polu Chwa∏y. 15 III 1946 r. ze wzgl´du na zbytnià za˝y∏oÊç
z miejscowà ludnoÊcià przeniesiony na stanowisko dowódcy plutonu w PUBP w Suwa∏kach. Od 15 IX
1946 r. dowódca warty w PUBP w ¸om˝y. Od 30 XI 1947 r. by∏ wartownikiem w WUBP w Bia-
∏ymstoku, a od 1 II 1948 r. m∏odszym wywiadowcà Wydzia∏u „A”. 1 VI 1948 r. zosta∏ przeniesiony
do PUBP w Olecku, gdzie by∏ komendantem ochrony; takà samà funkcj´ pe∏ni∏ od 1 VI 1949 r.
w PUBP w Sokó∏ce. W UBP dos∏u˝y∏ si´ stopnia sier˝anta. Od tego momentu brak zapisu dalszego
przebiegu s∏u˝by (AIPN Bia∏ystok, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana).
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dzia∏alnoÊci pierwszego cz∏onka grupy si´gajà kwietnia 1949 r., a ostateczny kres
jej istnienia to listopad 1950 r. 

Likwidacja oddzia∏u Gabriela Oszczapiƒskiego „Dzi´cio∏a”
W kwietniu 1948 r. zaczà∏ si´ ukrywaç ujawniony ˝o∏nierz AK-AKO-WiN

Gabriel Oszczapiƒski „Dzi´cio∏”7. Powodem by∏o wezwanie na posterunek Mili-
cji Obywatelskiej w Knyszynie w celu z∏o˝enia zeznaƒ. W listopadzie 1948 r.
wraz ze Zdzis∏awem Kruszyƒskim „Szczyg∏em”, równie˝ majàcym podobnà prze-
sz∏oÊç, zorganizowa∏ oddzia∏ zbrojny, którego trzon stanowili byli cz∏onkowie
WiN. Z racji doÊwiadczenia konspiracyjnego „Dzi´cio∏” zosta∏ dowódcà grupy,
a „Szczygie∏” jego zast´pcà. Oprócz nich patrol liczy∏ zazwyczaj od czterech do
siedmiu partyzantów8. Operowa∏ w pó∏nocnej cz´Êci powiatu bia∏ostockiego,
w gminach: Knyszyn, Krypno, Trzcianne oraz Kalinówka. Jego oparcie w tere-
nie stanowili byli cz∏onkowie podziemia poakowskiego. Dzia∏alnoÊç zbrojna pa-
trolu poczàtkowo ogranicza∏a si´ w zasadzie do akcji zaopatrzeniowych, dopie-
ro z up∏ywem czasu nabra∏a charakteru wyraênie politycznego9.

7 Gabriel Oszczapiƒski „Dzi´cio∏”, s. Wiktora i Anny z Zabielskich, ur. 2 XI 1914 r. w Cieszach
(powiat bia∏ostocki), pochodzenie ch∏opskie, ukoƒczy∏ 5 klas szko∏y powszechnej. S∏u˝b´ wojskowà
odby∏ w 2. dywizjonie artylerii przeciwlotniczej w Grodnie. W czasie okupacji pracowa∏ jako robot-
nik drogowy. Od 1943 r. ˝o∏nierz Obwodu AK Bia∏ystok-powiat. Od lata 1944 r. ˝o∏nierz oddzia-
∏u partyzanckiego „Haƒcza”, w akcji „Burza” walczy∏ w szeregach I/42. pp AK. Od wiosny 1945 r.
˝o∏nierz Zgrupowania AKO „Piotrków”, pe∏ni∏ funkcj´ dowódcy dru˝yny. Od jesieni 1945 r. do-
wódca dru˝yny dyspozycyjnej inspektora bia∏ostocko-suwalskiego WiN mjr. Aleksandra Rybnika
„Jerzego”. 28 VIII 1946 r. ci´˝ko ranny podczas walki z jednostkà KBW w okolicach wsi WaÊki (po-
wiat bia∏ostocki). Ujawniony 15 IV 1947 r. w PUBP w Sokó∏ce. W kwietniu 1948 r. zaczà∏ si´ po-
nownie ukrywaç. W listopadzie 1948 r. zorganizowa∏ oddzia∏ zbrojny. Zob. Archiwum Paƒstwowe
w Bia∏ymstoku [dalej: AP Bia∏ystok], Akta Wojskowego Sàdu Rejonowego [dalej: WSR], Sr. 817/51,
Akta sprawy Gabriela Oszczapiƒskiego i in.; ibidem, Akta ujawnieƒ, t. 51, OÊwiadczenie Gabriela
Oszczapiƒskiego z 15 IV 1947 r. w PUBP w Sokó∏ce; AIPN Bia∏ystok, 019/10/1, Charakterystyka
bandy terrorystyczno-rabunkowej „Dzi´cio∏a”-„Szczyg∏a”.
8 Przez oddzia∏ przewin´li si´: Konstanty Bary∏o „Jastrzàb”, Jerzy Cylwik „Kanarek”, Antoni Ga-
we∏ko „Guma”, Jerzy Koszewski „Kruk”, W∏adys∏aw Koz∏owski „Orze∏”, Gerard Kulesza „Zbych”
oraz Wac∏aw Sadowski „Ch´tny”. Zob. AIPN Bia∏ystok, 019/10/1, Charakterystyka bandy terro-
rystyczno-rabunkowej „Dzi´cio∏a”-„Szczyg∏a”, s. 8–11; AP Bia∏ystok, Akta ujawnieƒ, t. 17, OÊwiad-
czenie Antoniego Gawe∏ki z 10 IV 1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku; ibidem, t. 33, OÊwiadczenie
W∏adys∏awa Koz∏owskiego z 17 IV 1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku; ibidem, t. 34, OÊwiadczenie Zdzi-
s∏awa Kruszyƒskiego z 15 IV 1947 r. w PUBP w Sokó∏ce; ibidem, t. 36, OÊwiadczenie Gerarda Kule-
szy z 5 IV 1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku.
9 Nale˝y tutaj wspomnieç o kilku charakterystycznych akcjach. 13 I 1949 r. w kolonii Szorce w po-
wiecie bia∏ostockim patrol dokona∏ akcji zaopatrzeniowej u cz∏onka PZPR. Podobna mia∏a miejsce
w lipcu lub sierpniu 1949 r. w kolonii Krzeczkowo. Zupe∏nie inny charakter mia∏a akcja z jesieni
1949 r., kiedy patrol zniszczy∏ lini´ telefonicznà na odcinku Kalinówka Królewska – Knyszyn.
14 X 1949 r. ko∏o Knyszyna patrol zatrzyma∏ samochód Gminnej Spó∏dzielni „Samopomoc Ch∏op-
ska” z Knyszyna i zdoby∏ ponad 1,8 mln z∏. W listopadzie 1949 r. w gminie Knyszyn partyzanci od-
dzia∏u rozkolportowali oko∏o 450 ulotek zatytu∏owanych Zew WolnoÊci oraz Odezwa Zbrojnych
z Lasu do Narodu Polskiego. 15 XI 1949 r. ko∏o wsi Kalinówka Królewska oddzia∏ star∏ si´ z patro-
lem MO, jeden z funkcjonariuszy MO zginà∏. Jeszcze inny charakter mia∏a akcja z koƒca listopada
1949 r., kiedy w Knyszynie partyzanci przeprowadzili rozmow´ ostrzegawczà z burmistrzem oraz
pozostawili ulotki. Zob. AIPN Bia∏ystok, 019/10/1, Charakterystyka bandy terrorystyczno-rabunko-
wej „Dzi´cio∏a”-„Szczyg∏a”, s. 14–17.
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Oddzia∏ mia∏ umundurowanie Wojska Polskiego. Utrzymywano w nim dyscy-
plin´ wojskowà (na przyk∏ad wydalono ˝o∏nierza, który dopuÊci∏ si´ rabunków)
oraz prowadzono ksià˝k´ kasowà10. Wed∏ug informacji si∏ bezpieczeƒstwa do
„siatki” informacyjno-ostrzegawczej patrolu nale˝a∏o 128 wspó∏pracowników.

Od momentu zorganizowania oddzia∏u jego dzia∏alnoÊcià zainteresowa∏ si´
PUBP w Bia∏ymstoku, którego g∏ównym celem by∏a jak najszybsza jego likwidacja.
W listopadzie 1948 r. na podstawie oficjalnych meldunków oraz materia∏ów
operacyjnych rozpocz´ta zosta∏a sprawa agenturalnego rozpracowania oddzia∏u
„Dzi´cio∏a”. Po wst´pnej selekcji êróde∏ informacji pochodzàcych z terenu dzia∏a-
nia „Dzi´cio∏a” wytypowano trzydziestu tajnych wspó∏pracowników. Ich zada-
niem by∏o ustalenie podstawowych informacji dotyczàcych sk∏adu oddzia∏u,
uzbrojenia, obszaru dzia∏ania, êróde∏ zaopatrzenia oraz kontaktów organizacyj-
nych. JednoczeÊnie PUBP w Bia∏ymstoku poleci∏ swoim placówkom przy poste-
runkach MO w Knyszynie, Goniàdzu i Trzciannem rozwijanie samodzielnej pra-
cy operacyjnej. Jednak zastosowane przedsi´wzi´cia operacyjne nie doprowadzi∏y
do uzyskania zamierzonych efektów.

W kwietniu 1949 r. w PUBP w Bia∏ymstoku dokonano ponownej analizy sie-
ci agenturalnej i po szczegó∏owym jej sprawdzeniu wytypowano kandydata do
rozpracowania oddzia∏u. By∏ nim tajny wspó∏pracownik Wac∏aw Snarski, zakon-
spirowany w dokumentach UBP jako „Ksi´˝yc”, nadzorowany operacyjnie przez
szefa PUBP kpt. Antoniego Paƒkowskiego11. Warunkiem wprowadzenia „Ksi´˝y-
ca” do patrolu „Dzi´cio∏a” by∏o jego przejÊcie na stop´ nielegalnà. W tym celu
zaopatrzono go w broƒ i skierowano w rejon wsi Budy (powiat bia∏ostocki),
gdzie zaczà∏ si´ „ukrywaç”. Nadano mu pseudonim „Chaber”, którym mia∏ si´
pos∏ugiwaç w kontaktach z innymi konspiratorami i miejscowà ludnoÊcià. Dla
uwiarygodnienia go jako „Êciganego” co pewien czas jego gospodarstwo by∏o od-
wiedzane przez grupy operacyjne UBP-KBW-MO, które chcia∏y go rzekomo
aresztowaç. Przebywajàc nad Biebrzà, „Chaber” poszukiwa∏ ∏àcznoÊci z oddzia-
∏em „Dzi´cio∏a” i rozpowszechnia∏ informacje, ˝e jest Êcigany za nielegalne po-
siadanie broni. 

Pierwsze spotkanie „Ksi´˝yca”-„Chabra” z „Dzi´cio∏em” i Konstantym Bary-
∏à „Jastrz´biem” odby∏o si´ w po∏owie sierpnia 1949 r. Dosz∏o do uzgodnienia

10 H. Majecki stwierdzi∏: „Nie by∏a to zwyk∏a banda rabunkowa, ale dobrze zorganizowana grupa
terrorystyczna o charakterze politycznym” (H. Majecki, op. cit., s. 166).
11 Antoni Paƒkowski, kpt. UB, cz∏onek PPR i PZPR, s. Piotra i Marii z Sakowiczów, ur. 23 XI 1918 r.
w Sannikach (powiat wysokomazowiecki), pochodzenie ch∏opskie, wykszta∏cenie podstawowe.
Od 1933 r. pracowa∏ w gospodarstwie rolnym rodziców. Od paêdziernika 1940 r. ˝o∏nierz Armii
Czerwonej, poczàtkowo w jednostce liniowej, nast´pnie w batalionie budowlanym. Od maja 1943 r.
w komunistycznym Wojsku Polskim, s∏u˝y∏ w 1. pu∏ku artylerii lekkiej 1. DP im. Tadeusza KoÊciusz-
ki, uczestnik bitwy pod Lenino. Absolwent pierwszego kursu Szko∏y Kontrwywiadu NKWD w Kuj-
byszewie. Od wrzeÊnia 1944 r. zast´pca kierownika PUBP w Suwa∏kach. Od marca 1945 r. praco-
wa∏ na ró˝nych stanowiskach w WUBP w Bia∏ymstoku. Od sierpnia 1946 r. zast´pca szefa PUBP
w Bielsku Podlaskim, od wrzeÊnia 1947 r. zast´pca naczelnika Wydzia∏u III WUBP w Bia∏ymstoku.
Wed∏ug materia∏ów UB kierowa∏ operacjà, która 28 X 1947 r. doprowadzi∏a do likwidacji Hen-
ryka Gawkowskiego „Roli”, dowódcy oddzia∏u Pogotowia Akcji Specjalnej NZW Komendy Powia-
tu „Podhale” – ¸om˝a. Od lutego 1948 r. szef PUBP w Bia∏ymstoku. Zob. AIPN Bia∏ystok, 98/1899,
Teczka personalna Antoniego Paƒkowskiego.
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warunków wspólnej dzia∏alnoÊci, wybudowano obozowisko, które mia∏o stano-
wiç punkt kontaktowy. „Ksi´˝yc”-„Chaber” po pewnym czasie opuÊci∏ obozowi-
sko i uda∏ si´ na spotkanie z pracownikiem PUBP w Bia∏ymstoku. Otrzyma∏ wów-
czas zadanie wstàpienia do oddzia∏u, postawiono mu jednak warunek, by nie
anga˝owa∏ si´ zbytnio w dzia∏alnoÊç zbrojnà. Jednak po powrocie do obozu za-
oferowa∏ swój udzia∏ w akcji zaopatrzeniowej, lecz „Dzi´cio∏”, nie majàc do nie-
go zaufania, nie wyrazi∏ na to zgody. ˚o∏nierze „Dzi´cio∏a” wyruszyli bez niego.

Ju˝ poczàtkowa dzia∏alnoÊç „Ksi´˝yca”-„Chabra” by∏a wysoko oceniana przez
szefa PUBP w Bia∏ymstoku. Antoni Paƒkowski tak o nim pisa∏: „Niezwykle spryt-
ny i przebieg∏y, nawiàza∏ obecnie ∏àcznoÊç z bandà »Dzi´cio∏a« [...] Daje cenne
materia∏y i przyczynia si´ wybitnie do likwidacji tej˝e bandy [...]”12.

W paêdzierniku 1949 r. kierujàcy operacjà podj´li decyzj´ o likwidacji od-
dzia∏u „Dzi´cio∏a”. W raporcie z 27 paêdziernika 1949 r. kpt. Paƒkowski pisa∏:
„O ile »Dzi´cio∏« wraz z »Jastrz´biem« przyb´dzie na zrobionà przez agenta
»Ksi´˝yc« melin´, je˝eli agent »Ksi´˝yc« nie b´dzie móg∏ umówionym sposobem
zawiadomiç tut[ejszy] Urzàd, winien obydwóch bandytów zlikwidowaç z ich
w∏asnej broni. W razie gdyby bandyci do dnia 16 X 1949 r. nie przybyli na umó-
wionà melin´, agent »Ksi´˝yc« w dniu 17 X 1949 r. przyb´dzie na spotkanie,
gdzie omówi si´ dalszy plan dzia∏aƒ [...]”13.

Aby zwi´kszyç wiarygodnoÊç swojego agenta, PUBP w Bia∏ymstoku zaplano-
wa∏ dzia∏ania dezinformujàce. Miano aresztowaç wspó∏pracownika „Dzi´cio∏a”
ze wsi Budy, a nast´pnego dnia przeprowadziç rewizj´ w mieszkaniu „Ksi´˝yca”-
„Chabra” we wsi Piaski, podczas której miano „odnaleêç” ukrywanà broƒ i na-
g∏oÊniç to w okolicy. Do kolejnego spotkania agenta z oddzia∏em „Dzi´cio∏a” do-
sz∏o 22 listopada 1949 r. w gajówce Barwik. Po dwóch dniach „Dzi´cio∏”
odszed∏, wyznaczajàc kolejne spotkanie mi´dzy 4 a 6 grudnia 1949 r.

Na podstawie informacji przekazanych przez agenta funkcjonariusze PUBP
zaplanowali likwidacj´ oddzia∏u. 5 grudnia 1949 r. w rejonie gajówki Wyrykle
dosz∏o do starcia zbrojnego z grupà operacyjnà. Na placu boju pozosta∏ ranny
Konstanty Bary∏o „Jastrzàb” i mimo próby pope∏nienia samobójstwa zosta∏ uj´-
ty. Po walce funkcjonariusze UB rozpowszechniali fa∏szywe informacje o rzeko-
mej Êmierci „Jastrz´bia”, aby uspokoiç ocala∏ych ˝o∏nierzy patrolu i cz∏onków
konspiracji. Rannego umieszczono w szpitalu wi´ziennym i poddano rozpraco-
waniu. 23 grudnia 1949 r. resort przeprowadzi∏ akcj´, w wyniku której areszto-
wano 67 wspó∏pracowników oddzia∏u „Dzi´cio∏a”. Wszystkie te wydarzenia do-
prowadzi∏y do kryzysu w oddziale. „Dzi´cio∏”, nie ufajàc swoim ˝o∏nierzom,
zaczà∏ ukrywaç si´ samotnie. 

Do ponownego nawiàzania kontaktu pomi´dzy „Dzi´cio∏em” a agentem do-
sz∏o 24 grudnia 1949 r. Za poÊrednictwem ∏àcznika termin nast´pnego spotka-
nia ustalono na 31 grudnia 1949 r. PUBP, chcàc ujàç „Dzi´cio∏a” ˝ywcem, do-
pilnowa∏, aby odby∏o si´ ono bez przeszkód. JednoczeÊnie kolejny kontakt

12 AIPN Bia∏ystok, 045/212, Raporty i schematy miesi´czne szefa PUBP Bia∏ystok za 1949 r., Sche-
mat raportu miesi´cznego szefa PUBP w Bia∏ymstoku kpt. Antoniego Paƒkowskiego z 27 IX
1949 r., k. 135.
13 Ibidem, Schemat raportu miesi´cznego szefa PUBP w Bia∏ymstoku kpt. Antoniego Paƒkowskiego
z 27 X 1949 r., k. 148.
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wyznaczono na 5 stycznia 1950 r. w lesie ko∏o wsi D∏ugo∏´ka w powiecie bia∏o-
stockim. 2 stycznia 1950 r. do „Ksi´˝yca”-„Chabra” dotar∏ ∏àcznik od „Szczyg∏a”
z informacjà, aby stawi∏ si´ na spotkanie z pozosta∏ymi ˝o∏nierzami patrolu. Mia∏
dotrzeç na koloni´ Kulesze-Chobotki. Po spotkaniu agent i „Dzi´cio∏” udali si´
do wsi ¸aziuki. Nast´pnie poszli do sàsiedniej wsi Krosno, gdzie agent pozosta-
wi∏ „Dzi´cio∏a” na kwaterze, a sam uda∏ si´ do Tykocina (powiat wysokomazo-
wiecki) na spotkanie z pracownikami operacyjnymi PUBP. Przekaza∏ informacje
dotyczàce miejsca pobytu „Dzi´cio∏a” oraz Zdzis∏awa Kruszyƒskiego „Szczyg∏a”.
Sam otrzyma∏ zadanie nawiàzania kontaktu ze „Szczyg∏em” i zorientowania si´
w jego najbli˝szych planach. Na kwaterze „Szczyg∏a” na kolonii Kulesze-Chobot-
ki spotka∏ jednego z ˝o∏nierzy patrolu, Antoniego Gawe∏ko „Gum´”, który po-
da∏ mu miejsca kryjówek. Nazajutrz do∏àczyli pozostali cz∏onkowie patrolu:
„Szczygie∏” i „Zbych”. „Ksi´˝yc”-„Chaber” opuÊci∏ patrol, aby zgodnie z proÊbà
„Szczyg∏a” kupiç za otrzymane od niego 70 tys. z∏otych nowà broƒ. Dotar∏ do
Tykocina, gdzie spotka∏ si´ z pracownikami operacyjnymi UBP, a w nocy dopro-
wadzi∏ grup´ operacyjnà UBP-KBW w pobli˝e kolonii Kulesze-Chobotki. Ran-
kiem 8 stycznia 1950 r. w wyniku walki Zdzis∏aw Kruszyƒski „Szczygie∏”, Gerard
Kulesza „Zbych” i Antoni Gawe∏ko „Guma” zgin´li. 

Ostatnim akordem operacji mia∏o byç uj´cie „Dzi´cio∏a”. Agent dotar∏ do jego
kwatery ju˝ 9 stycznia 1950 r. Zgodnie z jego propozycjà 10 stycznia opuÊcili wieÊ
Krosno, aby znaleêç bardziej bezpieczne miejsce. Podczas marszu agent wprowa-
dzi∏ „Dzi´cio∏a” w zasadzk´, gdzie zosta∏ uj´ty przez funkcjonariuszy PUBP w Bia-
∏ymstoku14. Zgodnie z planem w trakcie obezw∏adniania „Dzi´cio∏a” funkcjona-
riusze pozwolili agentowi uciec, oddajàc w powietrze kilka serii z automatów.
Operacja agenturalnego rozpracowania patrolu „Dzi´cio∏a” zakoƒczy∏a si´ w lu-
tym 1950 r., po aresztowaniu wszystkich osób udzielajàcych mu pomocy.

Próba likwidacji grupy Jana Sadowskiego „Bladego”
Z dost´pnych informacji wynika, ˝e dwukrotnie próbowano wykorzystaç

Wac∏awa Snarskiego „Ksi´˝yca” w kombinacjach operacyjnych przeciwko dzia-
∏ajàcemu w powiecie suwalskim oddzia∏owi Jana Sadowskiego „Bladego”15, któ-
rego ˝o∏nierze wywodzili si´ z ujawnionych struktur WiN. Aby zapewniç prawi-
d∏owy przebieg operacji, wiosnà 1950 r. do PUBP w Suwa∏kach oddelegowano

14 27 XI 1950 r. Gabriel Oszczapiƒski „Dzi´cio∏” zosta∏ skazany wraz ze swoim ˝o∏nierzem Kon-
stantym Bary∏o „Jastrz´biem” przez Wojskowy Sàd Rejonowy w Bia∏ymstoku na kar´ Êmierci. Oba
wyroki wykonano 10 III 1951 r. w wi´zieniu karno-Êledczym w Bia∏ymstoku. Zob. AP Bia∏ystok,
WSR, Sr. 817/51, Akta sprawy Gabriela Oszczapiƒskiego i in.
15 Jan Sadowski „Komar”, „Blady”, s. Piotra, ur. 22 VIII 1922 r. w Dudach (gmina Zaboryszki, po-
wiat suwalski), pochodzenie ch∏opskie, wykszta∏cenie podstawowe. Od 1941 r. ˝o∏nierz Obwodu
ZWZ-AK Suwa∏ki. Od 1 XI 1944 r. s∏u˝y∏ na posterunku MO w Szypliszkach (powiat suwalski),
skàd zdezerterowa∏ ju˝ 15 XII 1944 r. Powróci∏ do konspiracji, poczàtkowo ˝o∏nierz patrolu samo-
obrony Romualda Zab∏ockiego „B∏otnika”, a od 1947 r. patrolu samoobrony Obwodu WiN Suwa∏-
ki Józefa Milucia „Wróbla”. Ujawniony 29 IV 1947 r. w PUBP w Suwa∏kach. 13 X 1948 r. skazany
przez Sàd Grodzki w Suwa∏kach na 6 miesi´cy wi´zienia za udzia∏ w bójce. W maju 1949 r. zaczà∏
si´ ukrywaç. Dzia∏alnoÊç niepodleg∏oÊciowà wznowi∏ w czerwcu 1949 r. Zginà∏ w czerwcu 1951 r.
w wyniku nieporozumieƒ, zastrzelony przez cz∏onka swojego patrolu. Zob. AP Bia∏ystok, Akta
ujawnieƒ, t. 62, OÊwiadczenie Jana Sadowskiego z 29 IV 1947 r. przed PUBP w Suwa∏kach; AIPN
Bia∏ystok, 019/135, Charakterystyka bandy terrorystyczno-rabunkowej „Bladego”-„Por´by”.
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opromienionego niedawnym sukcesem w likwidacji oddzia∏u „Dzi´cio∏a” szefa
PUBP w Bia∏ymstoku kpt. Antoniego Paƒkowskiego.

Pierwotny plan zak∏ada∏ wys∏anie w teren „pozorowanej grupy bandyckiej”
dowodzonej przez chor. Anatola Grzesia z PUBP w Bia∏ymstoku. Jej zadaniem
mia∏o byç fizyczne zlikwidowanie patrolu „Bladego”. Oprócz dowódcy w sk∏ad
grupy wchodzili: Wac∏aw Snarski „Ksi´˝yc”-„Chaber” oraz dwaj agenci „Jary”
(N.N.) i „Kot” (N.N.). Kombinacja operacyjna nie zosta∏a jednak zrealizowana,
gdy˝ w pierwszych dniach pobytu grupy w terenie okaza∏o si´, ˝e „Jary” i „Kot”
zostali zdekonspirowani w rozpracowywanym Êrodowisku, a to grozi∏o likwida-
cjà ca∏ej grupy prowokatorów w momencie spotkania z „Bladym”16.

Nowy plan operacji zak∏ada∏, ˝e wypróbowany agent Wac∏aw Snarski zosta-
nie wys∏any nad jezioro Szelment Wielki, tam podejmie prac´ jako rybak, zdo∏a
nawiàzaç kontakt z patrolem „Bladego”, a nast´pnie wejÊç w jego sk∏ad. Skiero-
wano go tam prawdopodobnie w kwietniu 1950 r. Wed∏ug opracowaƒ resorto-
wych podczas pobytu nad jeziorem dowiedzia∏ si´, ˝e patrol „Bladego” nie kon-
taktuje si´ z tamtejszymi rybakami. Zaniechano wi´c dalszych dzia∏aƒ17.

Likwidacja oddzia∏u Czes∏awa Czy˝a „Dzika”
Czes∏aw Czy˝ „Dzik”18, by∏y dowódca patrolu Pogotowia Akcji Specjalnej

NZW w oddziale ppor. Micha∏a Bierzyƒskiego „S´pa”, rozpoczà∏ organizowanie
swego oddzia∏u w listopadzie 1949 r. Po zdezerterowaniu 9 wrzeÊnia 1949 r.
z jednostki wojskowej w E∏ku ukrywa∏ si´ w powiecie piskim, a nast´pnie przy-
by∏ do dobrze sobie znanego powiatu ∏om˝yƒskiego, gdzie zaczà∏ si´ ukrywaç
u znajomych z czasów konspiracji. Nawiàza∏ ∏àcznoÊç z Fabianem Konopkà
„Stawkiem”19 pochodzàcym ze wsi Gardoty, który z chwilà stworzenia oddzia∏u

16 AIPN Bia∏ystok, 019/5/1, Dzia∏alnoÊç bandy „Bladego” w latach 1949–1954 oraz jej likwidacja
przez organa bezpieczeƒstwa publicznego, k. 137.
17 Ibidem.
18 Czes∏aw Czy˝ „Dzik”, plut. NZW, s. Franciszka i Zofii, ur. 3 IV 1926 r. w Dudach (gmina ¸yse,
powiat ostro∏´cki), pochodzenie ch∏opskie, wykszta∏cenie podstawowe. W NSZ od 1943 r. Wywie-
ziony na przymusowe roboty do Niemiec, po powrocie w maju 1945 r. odnowi∏ kontakty z organi-
zacjà. Poczàtkowo by∏ szeregowym ˝o∏nierzem oddzia∏u Pogotowia Akcji Specjalnej Micha∏a Bierzyƒ-
skiego „S´pa”, póêniej zosta∏ dowódcà jednego z patroli. Na poczàtku wrzeÊnia 1946 r. mianowany
dowódcà patrolu przy IV batalionie „Biebrza”. Ujawniony wraz z ca∏ym patrolem 21 IV 1947 r.
w Stawiskach przed PUBP w ¸om˝y. Po ujawnieniu mieszka∏ u swojej matki we wsi Krzywiƒskie
w powiecie piskim. 22 IX 1948 r. powo∏any do s∏u˝by wojskowej. S∏u˝y∏ w 2. Pomorskim Batalio-
nie Miotaczy Ognia w Modlinie. Ukoƒczy∏ Szko∏´ Podoficerskà i otrzyma∏ stopieƒ kaprala i funkcj´
dowódcy dru˝yny. 12 VII 1949 r. nie powróci∏ na czas z przepustki, zosta∏ za to ukarany czterotygo-
dniowym pobytem w kompanii karnej. Potem zosta∏ przeniesiony do 62. pu∏ku piechoty stacjonujà-
cego w E∏ku, przyby∏ tam 8 IX 1949 r., a ju˝ nast´pnego dnia zdezerterowa∏ z wojska. Póêniej t∏u-
maczy∏ si´, ˝e podczas pobytu na przepustce dowiedzia∏ si´, ˝e niektórzy ujawnieni dowódcy patroli
NZW zostali aresztowani. W listopadzie 1949 r. zorganizowa∏ kilkuosobowy oddzia∏ zbrojny. Zob.
AP Bia∏ystok, WSR, Sr. 520/50, t. 1–2, Akta sprawy Czes∏awa Czy˝a; S. Poleszak, Podziemie zbroj-
ne..., s. 491–492.
19 Fabian Konopka „Stawek”, „Adam”, s. Stanis∏awa, ur. 21 I 1909 r. w Gardotach (powiat ∏om˝yƒ-
ski), pochodzenie ch∏opskie, ukoƒczy∏ 2 klasy szko∏y powszechnej. W konspiracji od 1942 r., poczàt-
kowo ˝o∏nierz NSZ, dowódca plutonu w 2. kompanii IV batalionu „Biebrza” w Komendzie Powiatu
NSZ-NZW ¸om˝a. Aresztowany 17 XII 1946 r. 24 II 1947 r. skazany przez Wojskowy Sàd Rejo-
nowy w Bia∏ymstoku na 5 lat wi´zienia. Zwolniony na podstawie amnestii z 22 II 1947 r. Pod
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objà∏ funkcj´ zast´pcy „Dzika”. Poczàtkowo ukrywali si´ przewa˝nie u znajo-
mych gospodarzy bàdê u cz∏onków rodziny „Stawka”. W grudniu 1949 r. do∏à-
czy∏ do nich Jan Mieczkowski „Wolny”, ujawniony ˝o∏nierz NSZ-NZW, który
pochodzi∏ ze wsi Monety (w powiecie piskim). W okresie póêniejszym do od-
dzia∏u przybyli: „Âmig∏y” (N.N.), by∏y ˝o∏nierz NSZ-NZW, mieszkajàcy ostatnio
we wsi Koziki (powiat kolneƒski), Mieczys∏aw Gompert „S∏owik”, dezerter
z Wojska Polskiego pochodzàcy z Poznaƒskiego, oraz w lipcu 1950 r. Antoni My-
Êliƒski „Zegar” ze wsi Burzyn (powiat ∏om˝yƒski)20.

„Dzik” podejmowa∏ próby nawiàzania ∏àcznoÊci z szefem Pogotowia Akcji
Specjalnej w Komendzie Powiatu NZW „Mazur” – Wysokie Mazowieckie ppor.
Stanis∏awem Grabowskim „Wiarusem”-„Szalonym”, myÊla∏ tak˝e o przy∏àczeniu
si´ ze swoimi ludêmi do jego oddzia∏u, lecz nic z tych planów nie wysz∏o21.
W czasie swojej dziewi´ciomiesi´cznej dzia∏alnoÊci partyzanci „Dzika” prze-
prowadzili kilka akcji, w zdecydowanej wi´kszoÊci by∏y to typowe akcje za-
opatrzeniowe22.

PUBP w ¸om˝y rozpoczà∏ rozpracowanie operacyjne oddzia∏u w czerwcu
1950 r. Celem wst´pnych dzia∏aƒ by∏o rozpoznanie posiadanych osobowych êró-
de∏ informacji. W poczàtkowym stadium rozpracowania agenturalnego wyko-
rzystano 22 tajnych wspó∏pracowników majàcych kontakt z rodzinami cz∏onków
oddzia∏u i jego pomocników. W trakcie ca∏ej operacji wykorzystano w sumie 35
tajnych wspó∏pracowników, spoÊród których bezpoÊredni kontakt z oddzia∏em
mia∏o czterech. Pos∏ugiwali si´ oni kryptonimami: „O-10”, „Graf ”, „Patyk”

koniec 1949 r. zosta∏ ˝o∏nierzem oddzia∏u Czes∏awa Czy˝a „Dzika”. Uniknà∏ Êmierci podczas likwi-
dacji oddzia∏u. Po pewnym czasie nawiàza∏ kontakt z oddzia∏em Hieronima Mioduszewskiego „Deski”.
Kiedy dosz∏o do wspó∏dzia∏ania oddzia∏u „Deski” z Komendà Powiatu NZW „¸uków” – Kolno
chor. Hieronima Rogiƒskiego „Roga” i powo∏ania nowej organizacji Podziemne Narodowe Zjedno-
czenie Wojskowe, zosta∏ zast´pcà przewodniczàcego Podziemnej Rady Rejonu. Zginà∏ 24 IV 1952 r.
otoczony wraz z „Deskà” i dwoma innymi partyzantami w bunkrze ko∏o wsi Rosochate w powiecie
∏om˝yƒskim. Zob. AIPN Bia∏ystok, 019/19/2, Banda „Dzika” – materia∏y pomocnicze do charakte-
rystyki nr 63, k. 4–5.
20 AP Bia∏ystok, WSR, Sr. 520/50, t. 1–2, Akta sprawy Czes∏awa Czy˝a, Protoko∏y przes∏uchaƒ po-
dejrzanego z 17 VIII, 10 IX 1950 i 22 I 1951 r. w WUBP w Bia∏ymstoku. 
21 T. Fràczek, Formacje zbrojne obozu narodowego na Bia∏ostocczyênie w latach 1939–1956, War-
szawa 1996, mps pracy doktorskiej, Wojskowy Instytut Historyczny, s. 485.
22 Z 18 na 19 XI 1949 r. dokonali ataku na spó∏dzielni´ we wsi Jurzec w powiecie kolneƒskim,
zabrali ró˝nego rodzaju towary na sum´ ponad 350 tys. z∏. 20 XII 1949 r. mi´dzy Jedwabnem
a Wiznà zatrzymali autobus, w którym jeden z pasa˝erów mia∏ przewoziç wi´kszà sum´ pieni´dzy;
nie znaleêli tej osoby, ostrzelali natomiast dwóch milicjantów, którzy uciekli z autobusu. 19 III
1950 r. cz∏onkowie oddzia∏u zaatakowali sklep Gminnej Spó∏dzielni „Samopomoc Ch∏opska” we
wsi Romany, zabrali towary o wartoÊci ok. 200 tys. z∏. Podczas kolejnej akcji 19 V 1950 r. we wsi
Kubra Przybudówka uprowadzili Jana Lipiƒskiego; pobili go podczas przes∏uchania, a nast´pnie
rozstrzelali za przynale˝noÊç do PZPR i z powodu podejrzeƒ o wspó∏prac´ z UBP. Z 26 na 27 V
1950 r. zaatakowali sklep „Samopomocy Ch∏opskiej” w Dobrzyja∏owie w powiecie ∏om˝yƒskim, za-
brali towary o wartoÊci 270 tys. z∏ oraz 35 tys. w gotówce. 30 VI 1950 r., kwaterujàc we wsi Przy-
tu∏y Las, starli si´ z trzema milicjantami, jeden z nich zosta∏ ranny. W po∏owie lipca 1950 r. wraz
z agentem PUBP „Ksi´˝ycem” dokonali ataku na sklep „Samopomocy Ch∏opskiej” we wsi MÊcichy,
zabierajàc artyku∏y na sum´ 20 tys. z∏. Zob. AP Bia∏ystok, WSR, Sr. 520/50, t. 1–2, Akta sprawy
Czes∏awa Czy˝a, Protoko∏y przes∏uchaƒ podejrzanego z 17 VIII, 10 IX 1950 i 22 I 1951 r. w WUBP
w Bia∏ymstoku; ibidem, Meldunek Posterunku MO w Przytu∏ach do Komendy Powiatowej MO
w ¸om˝y, b.d. Por. T. Fràczek, op. cit., s. 486; S. Poleszak, Podziemie zbrojne..., s. 493–494.
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i „Antoni”. Jednak pierwsze próby wykorzystania informatorów zakoƒczy∏y si´
niepowodzeniem. Ponadto w rejonie dzia∏ania oddzia∏u zorganizowano dwie
placówki UBP przy posterunkach MO w Przytu∏ach i Jedwabnem. Ich obsad´
stanowili pracownicy PUBP z Grajewa, Kolna i ¸om˝y. Celem tego posuni´cia
by∏o samodzielne rozwijanie pracy operacyjnej i koordynowanie pracy prowa-
dzonej przez poszczególne posterunki MO. Ponadto wzmocniono posterunki
MO w Jedwabnem, Przytu∏ach, Radzi∏owie, Stawiskach i Wiênie23.

Po raz pierwszy sukces pojawi∏ si´ w zasi´gu r´ki w czerwcu 1950 r., kiedy
tajny wspó∏pracownik „O-10” (przed ujawnieniem by∏ on równie˝ ˝o∏nierzem
oddzia∏u Pogotowia Akcji Specjalnej ppor. Micha∏a Bierzyƒskiego „S´pa”) prze-
kaza∏ PUBP w Piszu informacj´, ˝e „Dzik” planuje akcj´ na samochód Centrali
Mi´snej w Piszu, a „O-10” mia∏ przeprowadziç wywiad przed tà akcjà. Wydzia-
∏y III WUBP w Olsztynie i w Bia∏ymstoku przygotowa∏y wspólnà operacj´. Przy
pomocy „O-10” planowano Êciàgnàç oddzia∏ w okolice Paƒstwowego Gospodar-
stwa Rolnego w Kosinowie ko∏o Pisza i spowodowaç, aby tam z 3 na 4 lipca
1950 r. dokona∏ on zaboru pieni´dzy przeznaczonych na wyp∏at´. W pobli˝e
Kosinowa Êciàgni´to równie˝ 500 ˝o∏nierzy 14. pu∏ku KBW z Olsztyna. Opera-
cja zakoƒczy∏a si´ fiaskiem, gdy˝ w ostatnim momencie „O-10” wyjawi∏ „Dziko-
wi” swojà prawdziwà rol´24.

Równie˝ w czerwcu 1950 r. PUBP w ¸om˝y zwerbowa∏ do wspó∏pracy tajne-
go wspó∏pracownika o pseudonimie „Graf”. On jednak po otrzymaniu zadania
rozpracowania oddzia∏u od wewnàtrz zerwa∏ kontakt z UBP i opuÊci∏ powiat
∏om˝yƒski. W nast´pnym miesiàcu ten˝e PUBP zwerbowa∏ kolejnego tajnego
wspó∏pracownika, „Antoniego”, ale i on nie spe∏ni∏ pok∏adanych w nim nadziei. 

Prawdopodobnie wskutek tych niepowodzeƒ postanowiono zastosowaç me-
tod´ sprawdzonà przy likwidacji oddzia∏u Gabriela Oszczapiƒskiego „Dzi´cio∏a”.
Do powiatu ∏om˝yƒskiego skierowano Wac∏awa Snarskiego „Ksi´˝yca”-„Cha-
bra”. Uzbrojono go w automat Bergman i pistolet TT. Pracownicy operacyjni
WUBP w Bia∏ymstoku przygotowali mu legend´, jakoby prze˝y∏ zag∏ad´ oddzia-
∏u „Dzi´cio∏a”. Podobnie jak za poprzednim razem, Snarski zosta∏ wprowadzony
do grupy. Aby nie wzbudzaç podejrzeƒ, pozwolono mu wykonywaç rozkazy do-
wódcy oddzia∏u. 29 lipca 1950 r. „Ksi´˝yc”-„Chaber” przekaza∏ informacj´, ˝e
zosta∏ przyj´ty do oddzia∏u, a zaufanie „Dzika” zdoby∏ tym, ˝e wzià∏ udzia∏ w ak-
cji na sklep Gminnej Spó∏dzielni „Samopomoc Ch∏opska” we wsi MÊcichy (po-
wiat grajewski). Poniewa˝ „Dzik” planowa∏ powi´kszenie oddzia∏u, agent zasu-
gerowa∏ mu, ˝e w powiecie bia∏ostockim ukrywajà si´ dwaj jego znajomi
z oddzia∏u „Dzi´cio∏a”, posiadajàcy takie samo uzbrojenie jak on. Twierdzi∏, ˝e
z ochotà przy∏àczà si´ do „Dzika”. „Ksi´˝yc”-„Chaber” mia∏ za zadanie przepro-
wadziç oddzia∏ do powiatu bia∏ostockiego. Zgodnie z planem 13 sierpnia 1950 r.
pod pretekstem powi´kszenia i dozbrojenia grupy przyprowadzi∏ jà w okolice
swojej rodzinnej wioski Piaski. Aby utrzymywaç z agentem sta∏à ∏àcznoÊç i obs∏u-
giwaç „skrzynki kontaktowe” na trasie przemarszu oddzia∏u, na posterunku MO
w Tykocinie ulokowano trzech pracowników operacyjnych Wydzia∏u III WUBP

23 AIPN Bia∏ystok, 019/19/1, Charakterystyka bandy terrorystyczno-rabunkowej „Dzika”, Komen-
da Wojewódzka MO w Bia∏ymstoku, 1975, mps, s. 18–19.
24 Ibidem, s. 21–22.

Piotr ¸apiƒski, S∏awomir Poleszak

142



w Bia∏ymstoku. Nast´pnego dnia pod pretekstem poszukiwania swoich kolegów
agent opuÊci∏ oddzia∏.

WUBP w Bia∏ymstoku zdecydowa∏ si´ skierowaç do oddzia∏u dwóch pracow-
ników operacyjnych: m∏odszego referenta chor. Micha∏a ˚ukowskiego z Wydzia-
∏u III WUBP i starszego referenta plut. Aleksandra Nowakowskiego z Referatu III
PUBP w Bielsku Podlaskim. Obaj byli dobrze zbudowani, co mia∏o u∏atwiç obez-
w∏adnienie partyzantów. Spreparowano im to˝samoÊç – mieli byç ocala∏ymi
partyzantami z oddzia∏u „Dzi´cio∏a”. ˚ukowski otrzyma∏ pseudonim „Kruk”,
a Nowakowski „Smutny”. 14 sierpnia „Ksi´˝yc”-„Chaber”, „Kruk” i „Smutny”
zostali dowiezieni samochodem osobowym do lasu w okolice wsi Kulesze-Cho-
botki, po czym poszli do wsi Piaski, gdzie kwaterowa∏ oddzia∏. PrzynieÊli ze
sobà cztery butelki wódki, dwie zawiera∏y Êrodki nasenne. Po dok∏adnym spraw-
dzeniu „kolegów” agenta, „Dzik” zaproponowa∏ uczt´. 

W tym czasie dla ubezpieczenia pracowników operacyjnych w pobliskà okolic´
skierowano z WUBP w Bia∏ymstoku grup´ operacyjnà z∏o˝onà z szeÊciu funkcjona-
riuszy UBP i czternastu ˝o∏nierzy KBW. Po spo˝yciu alkoholu „Ksi´˝yc”-„Chaber”
zaproponowa∏ przemarsz na teren przylegajàcy do wsi Kulesze-Chobotki. Tam od-
dzia∏ mia∏ odpoczàç przed akcjà na pobliski sklep „Samopomocy Ch∏opskiej”.
W nocy 15 sierpnia, kiedy cz∏onkowie oddzia∏u po wypiciu wódki zasn´li, do ak-
cji wkroczyli pracownicy operacyjni WUBP. Bez trudu obezw∏adnili „Dzika”25,
uda∏o mu si´ tylko krzyknàç: „Zdrada, UB!”. Okrzyk obudzi∏ jego partyzantów,
którzy jednak nie zdà˝yli chwyciç za broƒ. Wszyscy zostali zastrzeleni przez ubow-
ców i prowokatora: Mieczys∏aw Gompert „S∏owik”, Jan Mieczkowski „Wolny”,
Antoni MyÊliƒski „Zegar” i „Âmig∏y” (N.N.). Podczas operacji ̋ o∏nierze KBW zdo-
byli automat PPSz, karabin SWT, dwa karabinki (rosyjski i niemiecki), dwa pisto-
lety (TT i Mauser) oraz 221 naboi i trzy magazynki z amunicjà26. Ocala∏ jedynie
Fabian Konopka „Stawek”, który wczeÊniej od∏àczy∏ si´ od grupy.

Likwidacja oddzia∏u Franciszka Kisielewskiego „Sosny”
Wiosnà 1950 r. w gminie Drozdowo (powiat ∏om˝yƒski) Franciszek Kisielew-

ski „Sosna”27, równie˝ by∏y dowódca patrolu Pogotowia Akcji Specjalnej w od-
dziale ppor. Micha∏a Bierzyƒskiego „S´pa”, zorganizowa∏ czteroosobowà grup´

25 Czes∏aw Czy˝ „Dzik” zosta∏ skazany 22 VI 1951 r. przez Wojskowy Sàd Rejonowy w Bia∏ymsto-
ku na kar´ Êmierci, 9 VIII 1951 r. Najwy˝szy Sàd Wojskowy zamieni∏ ten wyrok na 15 lat wi´zie-
nia. Zwolniony zosta∏ 23 XII 1963 r. Obecnie mieszka w Gdyni (AP Bia∏ystok, WSR, Sr. 520/50,
t. 1–2, Akta sprawy Czes∏awa Czy˝a).
26 Ibidem, Sr. 520/50, t. 1–2, Akta sprawy Czes∏awa Czy˝a, Opis operacji przeprowadzonej 15 VIII
1950 r. Por. T. Fràczek, op. cit., s. 486–487; H. Majecki, op. cit., s. 173–174.
27 Franciszek Kisielewski „Sosna”, „Ziemski”, kpr. WP, plut. NZW, s. Piotra i Stefanii z Gràdzkich,
ur. 2 III 1911 r. w Taraskowie (powiat ∏om˝yƒski), pochodzenie ch∏opskie, rolnik, skoƒczy∏ trzy klasy
szko∏y powszechnej. Od 1936 r. s∏u˝y∏ w 36. pp w Warszawie, gdzie ukoƒczy∏ szko∏´ podoficerskà.
W wojnie 1939 r. walczy∏ pod Cz´stochowà i w obronie Warszawy. Po kapitulacji stolicy dosta∏ si´
do niewoli niemieckiej. W 1943 r. uciek∏ z obozu jenieckiego, powróci∏ do rodzinnej wsi i wstàpi∏
do NSZ, by∏ dowódcà plutonu. Po „wyzwoleniu” nadal w konspiracji NSZ, a nast´pnie NZW. Od
paêdziernika 1945 r. dowódca patrolu w oddziale Pogotowia Akcji Specjalnej Micha∏a Bierzyƒskie-
go „S´pa”. Ujawniony 1 IV 1947 r. przed PUBP w ¸om˝y. 8 IX 1947 r. zosta∏ aresztowany za nie-
legalne posiadanie broni. Podczas rewizji znaleziono w jego zabudowaniach: rkm, karabin Mauser
i pistolet Vis. Po kilku dniach uda∏o mu si´ uciec z aresztu. Poczàtkowo ukrywa∏ si´ samodzielnie, 
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partyzanckà, z∏o˝onà z ujawnionych cz∏onków NZW. Po ujawnieniu nie anga˝o-
wa∏ si´ w dzia∏alnoÊç politycznà. We wrzeÊniu 1947 r., gdy w jego zabudowa-
niach znaleziono broƒ, trafi∏ do aresztu PUBP w ¸om˝y. Po kilku dniach uda∏o
mu si´ uciec. Poczàtkowo ukrywa∏ si´ sam, a na poczàtku 1950 r. zorganizowa∏
grup´ zbrojnà z osób, które spotka∏ podobny los. Podporzàdkowa∏ sobie Józefa
Bieƒkowskiego „MÊciciela” ze wsi Bartki oraz Józefa Wàdo∏owskiego „Karola”
ze wsi Koniecki, a tak˝e Stanis∏awa Kijka „Cygana”. Grupa ukrywa∏a si´ do
sierpnia 1950 r. i nie prowadzi∏a akcji zbrojnych.

Prawie natychmiast po likwidacji oddzia∏u Czes∏awa Czy˝a „Dzika” WUBP
w Bia∏ymstoku postanowi∏ wykorzystaç do rozpracowania oddzia∏u „Sosny”
agenta „Ksi´˝yca”-„Chabra”. Dla wzmocnienia jego wiarygodnoÊci funkcjona-
riusze UBP wraz z nim napadli na jednà z miejscowych spó∏dzielni. Nast´pnie na-
g∏oÊniono w okolicy, ˝e dokona∏ tego „Dzik” i „Ksi´˝yc”-„Chaber”, a ich ∏upem
pad∏o oko∏o 2 mln z∏otych. Potem agent dotar∏ do Fabiana Olszewskiego „Knia-
zia” ze wsi Ko∏odzieje (w powiecie bia∏ostockim), ujawnionego dowódcy patro-
lu Pogotowia Akcji Specjalnej NZW. OÊwiadczy∏ „Kniaziowi”, ˝e po napadzie na
spó∏dzielni´ na skutek operacji wojskowych „Dzik” postrzeli∏ si´ w r´k´ i prze-
szed∏ w Kolneƒskie, gdzie krewny „Âmig∏ego”, jednego z cz∏onków jego oddzia-
∏u, by∏ lekarzem. Sam „Ksi´˝yc”-„Chaber” nie poszed∏ z „Dzikiem”, bo mia∏
poranione nogi. W trakcie pobytu u „Kniazia” nawiàza∏ kontakt z Janem
MyÊliƒskim „Czarnym”, ujawnionym cz∏onkiem NZW ze wsi Burzyn (powiat
∏om˝yƒski), który mu powiedzia∏, ˝e „Sosna” chcia∏by skontaktowaç si´ z „Dzi-
kiem”. „Ksi´˝yc”-„Chaber” i „Czarny” przemaszerowali do wsi Bartki, gdzie
spotkali si´ z „Sosnà”. Po bli˝szym zapoznaniu si´ z agentem „Sosna” zapropo-
nowa∏ mu zorganizowanie akcji na sklep Gminnej Spó∏dzielni w gminie Jedwab-
ne lub Wizna. „Ksi´˝yc”-„Chaber” uchyli∏ si´ pod pretekstem silnej penetracji te-
go rejonu przez UBP i wojsko, zaproponowa∏ natomiast akcj´ we wsi Wyszowate
w gminie Trzcianne (powiat bia∏ostocki). „Sosna” si´ zgodzi∏. Oddzia∏ przepra-
wi∏ si´ promem przez Biebrz´, a nast´pnie szed∏ przez trudno dost´pne mokra-
d∏a i grz´zawiska. Mia∏o to na celu zm´czenie partyzantów i u∏atwienie ich
likwidacji. Kiedy grupa dotar∏a do wsi ˚uki, agent ulokowa∏ jà w lasach
szelàgowskich, zaproponowa∏ odpoczynek i przeprowadzenie akcji nast´pnego
dnia wieczorem28. Z raportu zast´pcy naczelnika Wydzia∏u III WUBP w Bia∏ym-
stoku ppor. Janowskiego wynika, ˝e 25 sierpnia 1950 r. wieczorem agent zapro-
ponowa∏ „wspólne spo˝ycie alkoholu”. Potem chcia∏ opuÊciç oddzia∏ i skon-
taktowaç si´ z pracownikami UBP. „Sosna” nie zgodzi∏ si´, t∏umaczàc si´
nieznajomoÊcià terenu. Nocà, kiedy partyzanci spali, „Ksi´˝yc”-„Chaber” sam
zastrzeli∏ wszystkich czterech29. Niewykluczone, ˝e podobnie jak w przypadku
oddzia∏u „Dzika” i tym razem poda∏ im alkohol ze Êrodkami usypiajàcymi.

a wiosnà 1950 r. zorganizowa∏ czteroosobowy oddzia∏ zbrojny. Zginà∏ 25 VIII 1950 r. Zob. AIPN
Bia∏ystok, 012/1009, Akta kontrolno-Êledcze Franciszka Kisielewskiego; AP Bia∏ystok, Akta ujaw-
nieƒ, t. 28, OÊwiadczenie Franciszka Kisielewskiego z 1 IV 1947 r. w PUBP w ¸om˝y; T. Fràczek,
op. cit., s. 487; S. Poleszak, Podziemie zbrojne..., s. 495.
28 AIPN Bia∏ystok, 012/1009, Akta kontrolno-Êledcze Franciszka Kisielewskiego, k. 19; T. Fràczek,
op. cit., s. 487.
29 Ibidem.
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Próba likwidacji oddzia∏u Stanis∏awa Grabowskiego „Wiarusa”
i morderstwo Fabiana Olszewskiego „Kniazia”

Po unicestwieniu oddzia∏ów „Dzika” i „Sosny” Wac∏aw Snarski zosta∏ ponow-
nie wys∏any do powiatu ∏om˝yƒskiego. Tym razem mia∏ nawiàzaç ∏àcznoÊç z od-
dzia∏em ppor. Stanis∏awa Grabowskiego „Wiarusa”30 i doprowadziç do jego roz-
bicia. Operacja zaplanowana przez szefa PUBP w Bia∏ymstoku kpt. Antoniego
Paƒkowskiego mia∏a polegaç na przenikni´ciu agenta do grupy „Brzeziniaków”,
która za poÊrednictwem Fabiana Olszewskiego utrzymywa∏a kontakt z „Wiaru-
sem”, a nast´pnie, po dotarciu do niego, fizycznym zlikwidowaniu oddzia∏u. 

Grupa okreÊlana w materia∏ach UBP mianem „Brzeziniacy” stworzona zosta-
∏a przez mieszkaƒców wsi Brzeziny w powiecie bia∏ostockim: Bronis∏awa Supiƒ-
skiego „Brzeziniaka”, Henryka Duchnowskiego „Wróbla”, Stanis∏awa Januszczy-
ka „D´ba” i Franciszka Gràdzkiego. Wszyscy, z wyjàtkiem Supiƒskiego, byli
przed ujawnieniem cz∏onkami NZW31. W maju 1950 r. postanowili napaÊç na sa-
mochód przewo˝àcy pieniàdze. Wed∏ug zeznaƒ jedynego z pozosta∏ych przy ˝y-
ciu uczestników akcji powód przedsi´wzi´cia by∏ banalny: „za∏o˝yliÊmy band´,
która mia∏a za zadanie zrabowaç i za to wypiç”32. 15 czerwca 1950 r. ko∏o Bo-
˝ejewa, na trasie ¸om˝a–Wizna, „Brzeziniacy” zrabowali 1,5 mln z∏otych nale˝à-
ce do Gminnej Spó∏dzielni „Samopomoc Ch∏opska” w Wiênie. Milicjant z poste-
runku w Wiênie Bronis∏aw Zubrzycki, stanowiàcy ochron´ transportu, ostrzela∏
napastników, zabijajàc Franciszka Gràdzkiego, ponadto ranni zostali milicjant
i kierowca. Napad nie uszed∏ uwagi zarówno si∏ bezpieczeƒstwa, jak i dzia∏ajàcego
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30 Stanis∏aw Grabowski „Wiarus”, „Szalony”, „Szalony Stasiek”, s. Jana i Stefanii z Wàdo∏owskich,
ur. 15 IX 1918 r. w Grabowie Starym (powiat wysokomazowiecki), skoƒczy∏ 4 klasy szko∏y po-
wszechnej, rolnik. Od 1944 r. ˝o∏nierz NSZ, od wiosny 1945 r. NZW. Poczàtkowo by∏ ˝o∏nierzem
oddzia∏u powiatowego Pogotowia Akcji Specjalnej dowodzonego przez „Stalowego” (N.N.). W lu-
tym 1946 r. wraz ze swoim oddzia∏em do∏àczy∏ do III Brygady NZW dowodzonej przez kpt. Ro-
mualda Rajsa „Burego”. Po cz´Êciowej demobilizacji brygady, od jesieni 1946 r. dowódca dru˝yny
w batalionie terenowym NZW w Komendzie Powiatu „Mazur” – Wysokie Mazowieckie dowodzo-
nym przez Lucjana Grabowskiego „Lota”. Ujawniony 17 IV 1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku. Od
po∏owy maja 1947 r. powróci∏ do konspiracji i zorganizowa∏ kilkuosobowy patrol PAS. Od kwiet-
nia 1948 r. objà∏ stanowisko szefa PAS w Komendzie Powiatu „Mazur” – Wysokie Mazowieckie. Po
Êmierci 3 XII 1949 r. st. sier˝. Kazimierza ˚ebrowskiego „Bàka”, komendanta powiatów „Mazur”
i „Podhale” oraz nieformalnie ostatniego komendanta Okr´gu NZW Bia∏ystok, „Wiarus” próbowa∏
przejàç jego obowiàzki. Od po∏owy 1951 r. tytu∏owa∏ si´ szefem PAS województwa bia∏ostockiego.
Zginà∏ 22 III 1952 r. w walce z ob∏awà UBP-KBW we wsi Babino (powiat bia∏ostocki) wraz z dwo-
ma swoimi ˝o∏nierzami. Zob. AP Bia∏ystok, Akta ujawnieƒ, t. 20, OÊwiadczenie Stanis∏awa Grabow-
skiego z 17 IV 1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku; AIPN Bia∏ystok, 019/7/1, Charakterystyka bandy
terrorystyczno-rabunkowej „Wiarusa”; T. Fràczek, op. cit., s. 452, 492–493; ˚o∏nierze wykl´ci. An-
tykomunistyczne podziemie zbrojne po 1944 roku, wybór i oprac. G. Wàsowski, L. ˚ebrowski, War-
szawa 1999, s. 213.
31 Henryk Duchnowski i Stanis∏aw Januszczyk ujawnili si´ na mocy amnestii z 22 II 1947 r.; Fran-
ciszek Gràdzki do 1949 r. odbywa∏ kar´ wi´zienia za przynale˝noÊç do NZW, zosta∏ zwolniony na
mocy amnestii (AP Bia∏ystok, Akta ujawnieƒ, t. 14, OÊwiadczenie Henryka Duchnowskiego z 14 IV
1947 r. w PUBP w Bia∏ymstoku; ibidem, t. 24, OÊwiadczenie Stanis∏awa Januszczyka z 15 IV 1947 r.
w Zambrowie przed WUBP w Bia∏ymstoku; ibidem, WSR, Sr. 501/51, Akta sprawy Bronis∏awa
Supiƒskiego, Protokó∏ przes∏uchania podejrzanego z 29 I 1951 r. w WUBP w Bia∏ymstoku, k. 26).
32 Ibidem, WSR, Sr. 501/51, Akta sprawy Bronis∏awa Supiƒskiego, Protokó∏ rozprawy g∏ównej,
k. 101. Nale˝y oczywiÊcie wziàç pod uwag´ subiektywnoÊç opinii Supiƒskiego.



na tym terenie „Wiarusa”, który stara∏ si´ podporzàdkowaç sobie wszystkie oso-
by skonfliktowane z w∏adzà, szczególnie zaÊ poszukiwane przez UBP i MO. Przez
zaufanych ludzi doprowadzi∏ do spotkania z „Brzeziniakami”, podczas którego
za˝àda∏ zwrotu zrabowanych pieni´dzy. Gdy otrzyma∏ ca∏à kwot´, wyp∏aci∏
„Brzeziniakom” po 50 tys. i zaproponowa∏ dzia∏alnoÊç zbrojnà33.

W kombinacji operacyjnej, która mia∏a doprowadziç do zniszczenia oddzia∏u
„Wiarusa”, jednà z g∏ównych ról mia∏ graç Fabian Olszewski „Kniaê”34, by∏y do-
wódca batalionowego patrolu Pogotowia Akcji Specjalnej NZW Komendy Powia-
tu „Ba∏tyk” – Bia∏ystok-Powiat. Po ujawnieniu si´ prowadzi∏ gospodarstwo rolne.
Cieszy∏ si´ zaufaniem i szacunkiem okolicznej ludnoÊci, niejednokrotnie udziela∏
rad osobom, które wesz∏y w konflikt z w∏adzà. By∏ znany z otwartego wyra˝ania
swoich poglàdów, cz´sto nieprawomyÊlnych. Wiadomo równie˝, ˝e utrzymywa∏
∏àcznoÊç z oddzia∏ami Czes∏awa Czy˝a „Dzika” i Stanis∏awa Grabowskiego „Wia-
rusa”, udzielajàc im ró˝norakiej pomocy. Ocen´ ca∏ej sytuacji utrudnia fakt, ˝e
prawdopodobnie nied∏ugo po ujawnieniu 15 kwietnia 1947 r. zosta∏ zwerbowa-
ny do wspó∏pracy przez PUBP w Bia∏ymstoku35. Z zeznaƒ jedynego ocala∏ego
„Brzeziniaka” wynika, ˝e Olszewski faktycznie mia∏ kontakty z funkcjonariusza-
mi UBP, ale przekazywa∏ informacje niewyrzàdzajàce nikomu szkody36. 

KilkanaÊcie dni po napadzie zorganizowanym przez „Brzeziniaków” Milicja
Obywatelska zacz´∏a poszukiwaç jego sprawców. Od tego momentu zacz´li si´
ukrywaç. Pami´tajàc o propozycji „Wiarusa”, bezskutecznie poszukiwali kontak-
tu z nim, po czym zg∏osili si´ do Fabiana Olszewskiego „Kniazia”. Ten poinfor-
mowa∏ ich o ukrywajàcym si´ od d∏u˝szego czasu w okolicy Wac∏awie Snarskim,
którego „Kniaê” okreÊli∏ jako „cz∏onka patrolu »Dzika«”. Choç sam nie mia∏ ca∏-
kowitego zaufania do Snarskiego, obieca∏ pomoc w nawiàzaniu ∏àcznoÊci z nim,
zapewni∏ te˝, ˝e porozumie si´ z „Wiarusem”37.
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33 AIPN Bia∏ystok, 07/1182, Akta kontrolno-Êledcze Bronis∏awa Supiƒskiego, Doniesienie informa-
tora krypt. „Jerzy” z 24 X 1950 r., k. 9.
34 Fabian Olszewski „Burza”, „K∏os”, „Kniaê”, kpr. rez. WP, s. Dominika i Aleksandry z Piechow-
skich, ur. 18 X 1914 r. w Gie∏czynie (powiat bia∏ostocki), pochodzenie ch∏opskie, skoƒczy∏ 4 klasy
szko∏y powszechnej. S∏u˝y∏ w 14. dywizjonie artylerii konnej w Bia∏ymstoku. Prowadzi∏ w∏asne go-
spodarstwo rolne we wsi Ko∏odzieje. Od 1942 r. w NSZ, od 1943 r. szef gospodarczy 9. kompanii
w Komendzie Powiatu „Ba∏tyk” – Bia∏ystok-Powiat. Najpewniej od jesieni 1945 r. w NZW. Od wio-
sny 1946 r. zast´pca dowódcy patrolu batalionowego Pogotowia Akcji Specjalnej Józefa Stankiewi-
cza „Kmicica”, a od jesieni 1946 r. dowódca tego patrolu. Ujawniony 15 IV 1947 r. w Zambrowie
przed WUBP w Bia∏ymstoku (AP Bia∏ystok, Akta ujawnieƒ, t. 50, OÊwiadczenie Fabiana Olszewskie-
go z 15 IV 1947 r. w WUBP Bia∏ystok-Zambrów).
35 Brak jest na to bezpoÊrednich dowodów. Teczki personalne ówczesnej agentury UBP zosta∏y
zniszczone.
36 W doniesieniu z 27 X 1950 r. informator o kryptonimie „Jerzy” pisa∏: „Supiƒski B. mi mówi∏,
˝e »Kniaê« si´ podÊmiewa, ˝e dla UB wystarczy, jak dam jakà gorzelni´ w terenie, a poza tym on
konkretnego nic nie daje i nie da” (AIPN Bia∏ystok, 07/1182, Akta kontrolno-Êledcze Bronis∏awa
Supiƒskiego, k. 19).
37 Ibidem, Doniesienie informatora krypt. „Jerzy” z 26 X 1950 r., k. 12: „Ja wam mog´ daç jesz-
cze jednego cz∏owieka, który ju˝ 2 i pó∏ roku si´ ukrywa z bronià i jego kolegi ju˝ wszystkie wpa-
dli w r´ce UB, a on jeszcze sam chodzi [...], czy on jest pewny, to on za nim nie mo˝e gwarantowaç,
ale ˝e on go ju˝ zna od d∏u˝szego czasu, co z jego punktu widzenia jest dobrym ch∏opem i bo on go
widzia∏ w bojówce »Dzika« [...], »Dzik« go chwali∏, ˝e to jest dobry ch∏op, ale ˝e teraz »Dzik« gdzie
zaginà∏ bez Êladu, a on si´ chce gdzie przy∏àczyç. Bandyci spytali »Kniazia«, kto to jest taki? Na 



Na poczàtku sierpnia 1950 r. z „Brzeziniakami” skontaktowa∏ si´ Edward
Wàdo∏owski „Humor”, ˝o∏nierz z oddzia∏u „Wiarusa”. Zaproponowa∏ im przepro-
wadzenie akcji, która pozwoli∏aby umundurowaç grup´. 11 sierpnia 1950 r. zdo-
byli potrzebne rzeczy, atakujàc leÊniczówk´ w Szelàgówce w powiecie bia∏ostoc-
kim. „Humor” powróci∏ do swojego oddzia∏u. Ju˝ w po∏owie wrzeÊnia 1950 r. we
wsi Ko∏odzieje „Brzeziniacy” spotkali si´ z Wac∏awem Snarskim, który przedstawi∏
si´ jako ˝o∏nierz patrolu NZW Czes∏awa Czy˝a „Dzika”. Znikni´cie swojego do-
wódcy wyt∏umaczy∏ tym, ˝e przeszed∏ on do Prus Wschodnich. Agent bardzo szyb-
ko zaktywizowa∏ „Brzeziniaków”. 24 wrzeÊnia 1950 r. wspólnie przeprowadzili
akcj´ na „Samopomoc Ch∏opskà” w Wyszowatych, skàd zabrali towar i gotówk´.
Zgodnie z planem operacji Snarski przy∏àczy∏ si´ do grupy.

Tymczasem Fabian Olszewski „Kniaê”, który chcia∏ opuÊciç powiat bia∏ostoc-
ki, zaniepokojony niespodziewanym rozwojem sytuacji podczas ostatniego spo-
tkania z „Brzeziniakami”, powiedzia∏ im, ˝e powiadomi∏ „Wiarusa”, który obie-
ca∏ skontaktowaç si´ z nimi38. Trudno stwierdziç, czy zgodnie z wytycznymi UBP
„Kniaê” doprowadzi∏ do spotkania „Brzeziniaków” z prowokatorem i „Wiaru-
sem”. Zwa˝ajàc na póêniejszy rozwój wypadków, wydaje si´ to ma∏o prawdopo-
dobne. Wiele wskazuje na to, ˝e po podpisaniu zgody na wspó∏prac´ z UBP
„Kniaê” przez d∏u˝szy czas lawirowa∏ pomi´dzy funkcjonariuszami operacyjnymi
a ukrywajàcymi si´ partyzantami i ca∏kowicie nieÊwiadomie skontaktowa∏ „Brze-
ziniaków” i „Wiarusa” ze Snarskim.

Zdaniem UBP d∏ugotrwa∏e przebywanie Snarskiego w grupie „Brzeziniaków”
nie gwarantowa∏o dotarcia do „Wiarusa”, przede wszystkim dlatego, ˝e „Wiarus”
podejrzewa∏ „Ksi´˝yca”-„Chabra” o wspó∏prac´ z UBP. W WUBP w Bia∏ymsto-
ku postanowiono wyeliminowaç „Brzeziniaków” i jeszcze g∏´biej zakonspirowaç
agenta. Trzyosobowa grupa – Szymon Urban, Wac∏aw Snarski i „Zemsta” (N.N.)
– mia∏a zlikwidowaç „Brzeziniaków”, a nast´pnie, odwiedzajàc rozpoznane „me-
liny” oddzia∏u, nawiàzaç kontakt i rozbiç równie˝ oddzia∏ „Wiarusa”. Byç mo˝e
celowo do tej rozprawy wyznaczono trzech prowokatorów, ˝eby po udanej akcji
mogli si´ podawaç za „Brzeziniaków”.

Najprawdopodobniej funkcjonariusze PUBP w Bia∏ymstoku polecili „Ksi´-
˝ycowi”-„Chabrowi” zaaran˝owaç spotkanie „Brzeziniaków” z prowokatorami
i w sprzyjajàcych okolicznoÊciach zlikwidowaç ich. Sytuacj´ skomplikowa∏o nie-
spodziewane pojawienie si´ we wsi Brzeziny patrolu „Wiarusa”. „Wiarus” oznajmi∏
„Brzeziniakom”, ˝e jeden z nich, czyli „Ksi´˝yc”- „Chaber”, jest odpowiedzialny
za zlikwidowanie oddzia∏u Gabriela Oszczapiƒskiego „Dzi´cio∏a”, a gdy dowie-
dzia∏ si´, ˝e przebywa on w tej wsi, nakaza∏ go schwytaç. Podczas przes∏uchania
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co to im »Kniaê« powiedzia∏, ˝e t[o] j[est] Snarski Wac∏aw ps. »Haber« ze wsi Piaski, pow. B[ia-
∏y]stok”. Ibidem, Doniesienie informatora krypt. „Jerzy” z 24 X 1950 r., k. 10–11: „Snarski
Wac∏aw ze wsi Piaski, który to chodzi∏ z »Dzikiem« ale ja nie wiem, co to za ch∏op, prawdopodob-
nie on przedtem chodzi∏ z »Dzi´cio∏em«, a póêniej podobnie go odda∏ w r´ce UB, teraz chodzi∏
z »Dzikiem« i te˝ go ju˝ nie widaç”.
38 Ibidem, Doniesienie informatora krypt. „Jerzy” z 24 X 1950 r., k. 11: „Supiƒski Bronis∏aw mi
powiedzia∏, ˝e »Haber« widocznie si´ szykuje do »Wiarusa« na kontakt, ale tam mu na pewno si´
nie uda, bo »Kniaê« o tym wie, a o tym on na pewno powiadomi∏ »Wiarusa«. »Kniaê« niedawno
o tym powiedzia∏ do Brzeziniaków, ˝e mu ju˝ to si´ sprzykrzy∏o wszystko, postaram si´ wyjechaç na
Prusy na robot´, a wtenczas niech si´ co chce tu dzieje, aby mnie tu nie by∏o”.



wypytywa∏ go o przyczyny ukrywania si´. „Ksi´˝yc”-„Chaber” powiedzia∏, ˝e
napad∏ na spó∏dzielni´ oraz zabi∏ milicjanta, a jego zw∏oki zakopa∏. Na pytanie
„Wiarusa”, czy móg∏by wskazaç miejsce, odpowiedzia∏ twierdzàco. O sprawie
„Dzi´cio∏a” mówi∏ niejasno. Twierdzi∏ równie˝, ˝e ma kilka tysi´cy naboi do au-
tomatu Bergman (MP 43), towar wysoce deficytowy w tamtych czasach, i prze-
chowuje je w swojej rodzinnej wsi Piaski. Oddzia∏ uda∏ si´ tam niezw∏ocznie, za-
bierajàc agenta, ten jednak zdo∏a∏ zbiec przy wjeêdzie do wioski – mimo ˝e mia∏
skr´powane r´ce i strzelano do niego. Grupy „Brzeziniaków” i „Wiarusa” roz∏à-
czy∏y si´39.

Plan unicestwienia „Brzeziniaków” przez grup´ likwidacyjnà UBP straci∏
szanse powodzenia. Sprawa zosta∏a powierzona KBW. W bia∏ostockim WUBP
obawiano si´, ˝e agent zaczà∏ prowadziç gr´ na dwa fronty. Kiedy dotar∏ na spo-
tkanie z pracownikami operacyjnymi, zosta∏ aresztowany. Dopiero po likwidacji
„Brzeziniaków” wyjaÊniono, ˝e rzeczywiÊcie ˝o∏nierze „Wiarusa” go rozbroili.
Zosta∏ zwolniony, ale podejrzenia „Wiarusa” wobec niego wyklucza∏y jego udzia∏
w dalszej grze40. 

W koƒcu wrzeÊnia 1950 r. „Brzeziniacy” zaplanowali akcj´ zaopatrzeniowà
na sklep Gminnej Spó∏dzielni we wsi Burzyn. Chcieli równie˝ – z nieznanych dziÊ
powodów – zastrzeliç miejscowego so∏tysa. Po raz kolejny dali znaç o sobie taj-
ni informatorzy, tym razem „Karol”41 i „Rogowski”42, którzy przekazali wiado-
moÊci o planowanej akcji do PUBP w Bia∏ymstoku. Likwidacj´ „Brzeziniaków”
powierzono kilkunastoosobowej grupie funkcjonariuszy UBP i MO, wspieranej
przez batalion KBW. Operacja obj´∏a teren ca∏ej gminy Trzcianne. 17 paêdzierni-
ka 1950 r. rankiem zaskoczono „Brzeziniaków” Êpiàcych w budynku gospodar-
czym w swojej wsi43. W trakcie walki raniono i uj´to Bronis∏awa Supiƒskiego,
dwóch jego ludzi umkn´∏o ob∏awie, jednak wkrótce zgin´li: Stanis∏aw Janusz-
czyk nast´pnego dnia, a Henryk Duchnowski kolejnego44. 

Zeznania Supiƒskiego oczyÊci∏y „Ksi´˝yca”-„Chabra”. Powrócono wi´c do kon-
cepcji zniszczenia oddzia∏u „Wiarusa” przez grup´ likwidacyjnà UBP45, która w po-
∏owie paêdziernika 1950 r. wznowi∏a dzia∏alnoÊç. Pierwszà ods∏onà operacji mia∏o
byç nawiàzanie kontaktu ze zbieg∏ym z WUBP w Bia∏ymstoku Fabianem Olszew-
skim „Kniaziem”46. Ca∏a trójka (Wac∏aw Snarski, Szymon Urban i „Zemsta”) spo-

39 Ibidem, Akta kontrolno-Êledcze Bronis∏awa Supiƒskiego, k. 19–20.
40 Ibidem, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana, k. 12–14. Wed∏ug tych informacji grupa
„Brzeziniaków” zosta∏a zlikwidowana dzi´ki doniesieniom informatora Mieczys∏awa O. „Krola” (lub
„Króla”), którego 12 XII 1951 r. w Brzezinach zlikwidowa∏ prawdopodobnie oddzia∏ podziemia.
41 Ibidem. 
42 Ibidem, 019/7/1, Charakterystyka bandy terrorystyczno-rabunkowej „Wiarusa”, s. 61.
43 Ibidem, 07/1182, Akta kontrolno-Êledcze Bronis∏awa Supiƒskiego, k. 25. 
44 Ibidem, 045/220, Meldunki PUBP w Bia∏ymstoku do Wydzia∏u III WUBP w Bia∏ymstoku za
1950–1951 r., k. 36.
45 Ibidem, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana, k. 12. 
46 Fabian Olszewski opuÊci∏ powiat bia∏ostocki w po∏owie paêdziernika 1950 r. i wyjecha∏ do Go∏-
dapi, rzekomo w poszukiwaniu pracy. W PUBP w Bia∏ymstoku zak∏adano, ˝e nabra∏ podejrzeƒ wo-
bec Wac∏awa Snarskiego „Ksi´˝yca”-„Chabra”, dlatego te˝ postanowiono go zatrzymaç na czas trwa-
nia kombinacji operacyjnej, by uniemo˝liwiç jego ewentualny kontakt ze Stanis∏awem Grabowskim
„Wiarusem”. Zosta∏ zatrzymany 26 X 1950 r. przez funkcjonariuszy WUBP w Bia∏ymstoku i przewie-
ziony do miejscowego aresztu. Jednak bardzo szybko uda∏o mu si´ uciec i powróciç w rodzinne
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tka∏a si´ z nim 4 listopada 1950 r. wieczorem. Zaproponowali mu wspólnà akcj´,
a gdy si´ zgodzi∏, otrzyma∏ od nich broƒ. Nieopodal wsi Piaski zatrzymali si´ na
odpoczynek. Gdy „Kniaê” zasnà∏, „Zemsta” strzeli∏ do niego dwa razy z pistoletu,
zabijajàc go na miejscu47. Po ukryciu zw∏ok prowokatorzy przekazali na punkt kon-
taktowy meldunek o jego zabiciu, a nast´pnie poszukiwali oddzia∏u „Wiarusa”48.
Grupa pracowników UBP zaÊ uda∏a si´ na miejsce morderstwa, odnalaz∏a zw∏oki
„Kniazia” i przewioz∏a je do Bia∏egostoku. Szef PUBP w Bia∏ymstoku kpt. Antoni
Paƒkowski w meldunku stwierdzi∏: „Nadmienia si´, ˝e ˝ywcem nie zosta∏ wzi´ty
»Kniaê« z powodu tego, ˝e powodowa∏oby [to] rozkonspirowanie ag[enta] »Ksi´-
˝yca« po dalszym rozpracowaniu bandy »Wiarusa« [...]”49.

Próba likwidacji mjr. Jana Tabortowskiego „Bruzdy”
i kpt. Stanis∏awa CieÊlewskiego „Lipca”

Z raportu naczelnika Wydzia∏u ds. Funkcjonariuszy WUBP w Bia∏ymstoku
kpt. Jana Molskiego sporzàdzonego 2 grudnia 1952 r. wynika, ˝e po zamordo-
waniu „Kniazia” trzej prowokatorzy spotkali si´ z funkcjonariuszami operacyjny-
mi UBP. Agent „Zemsta” (N.N.) poprosi∏ wówczas o zwolnienie na przepustk´,
by pojechaç do E∏ku w sprawach rodzinnych. Urban i Snarski mieli czekaç do je-
go powrotu. Tymczasem jednak Snarski zosta∏ powiadomiony listownie przez
dowódc´ oddzia∏u, „Szczyg∏a” (N.N.), ˝e wysy∏a do niego swojà ∏àczniczk´. Do
spotkania mia∏o dojÊç we wsi Burzyn. Na polecenie kpt. Antoniego Paƒkowskie-
go 7 listopada 1950 r. Urban i Snarski udali si´ na wyznaczone spotkanie i Êlad
po nich zaginà∏. Wed∏ug przywo∏anego raportu kpt. Paƒkowski wys∏a∏ ich w te-
ren na w∏asnà r´k´, bez uzgodnienia z kierownictwem WUBP50.

Brak jest dok∏adnych informacji, z kim naprawd´ Urban i Snarski mieli si´
spotkaç. Na pewno w jakiÊ sposób dotarli na Zaraniec, jeden z gràdów wÊród
rozlewisk Biebrzy, po prawej stronie jej biegu, w gminie Trzcianne (powiat bia-
∏ostocki). Gràd po∏o˝ony by∏ naprzeciw wioski Pluty (powiat ∏om˝yƒski). Na Za-
raƒcu od poczàtku maja 1950 r. ukrywali si´ mjr Jan Tabortowski „Bruzda”51

okolice, gdzie zaczà∏ si´ ukrywaç. W obawie o w∏asne bezpieczeƒstwo zlikwidowa∏ kilka osób: so∏-
tysa wsi Gie∏czyn, miejscowego komendanta Ochotniczej Rezerwy Milicji Obywatelskiej i prezesa
miejscowej Gminnej Spó∏dzielni „Samopomoc Ch∏opska”. Nawiàza∏ ∏àcznoÊç z Wac∏awem Snarskim
„Ksi´˝ycem”, któremu zaproponowa∏ przy∏àczenie si´ do oddzia∏u (ibidem, 045/220, Meldunki PUBP
w Bia∏ymstoku do Wydzia∏u III WUBP w Bia∏ymstoku za 1950–1951 r., k. 42).
47 Wed∏ug meldunku kpt. Paƒkowskiego „Kniazia” zastrzeli∏ agent „Zemsta” (ibidem). Wszystkie
póêniejsze opracowania resortowe wskazujà jako sprawc´ „Ksi´˝yca” bàdê nie podajà sprawcy.
48 Ibidem, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana, k. 19.
49 Ibidem, 045/220, Meldunki specjalne PUBP w Bia∏ymstoku do Wydzia∏u III WUBP w Bia∏ymsto-
ku, k. 42.
50 Ibidem, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana, k. 12–13. Zarówno kpt. Paƒkowski, jak
i jego ówczesny zast´pca por. Skrzypczak zaprzeczyli temu w swoich zeznaniach. Wed∏ug nich by∏o
to uzgodnione z ówczesnym szefem WUBP mjr. Teodorem Mikusiem, który nawet mia∏ ponaglaç
por. Skrzypczaka do wykonania tego zadania.
51 Jan Tabortowski „Kusy”, „Bruzda”, „Tabor”, por. zaw. WP, mjr AK, ur. 16 X 1906 r. w Nowo-
gródku, s. Jana i Wac∏awy z Wojno-Sidorowiczów. W latach 1927–1930 w szko∏ach wojskowych,
do 1935 r. s∏u˝y∏ w 19. pu∏ku artylerii lekkiej w Lidzie i Nowowilejce, a nast´pnie w 1. Dywizjonie
Pociàgów Pancernych w Legionowie. W wojnie 1939 r. walczy∏ jako zast´pca dowódcy pociàgu
pancernego „Danuta”. W bitwie nad Bzurà ranny i wzi´ty do niewoli przez Niemców. W styczniu

Pos∏aƒcy Êmierci

149



i kpt. Stanis∏aw CieÊlewski „Lipiec”52. W przesz∏oÊci obaj pe∏nili kierownicze
funkcje w okr´gowych strukturach AK-WiN. Âcigani przez UBP, zacz´li si´ ukry-
waç od wiosny 1950 r. na pograniczu powiatów ∏om˝yƒskiego i grajewskiego.
SpoÊród swoich dawnych podw∏adnych stworzyli Êwietnie funkcjonujàcà „siat-
k´” wywiadowczo-ostrzegawczà. To w∏aÊnie jej cz∏onkowie zaalarmowali ich, ˝e
po okolicy kr´cà si´ nieznajomi, obserwujàcy teren i zadajàcy du˝o pytaƒ. Jeden
z obcych mia∏ szram´ na policzku. Jak si´ póêniej okaza∏o, by∏ to „Ksi´˝yc”-
„Chaber”. Trudno podaç dok∏adnà dat´ dotarcia prowokatorów na Zaraniec, ale
zapewne by∏o to w ciàgu kilku dni po spotkaniu z kpt. Paƒkowskim 7 listopada
1950 r. Fakt, ˝e dzia∏o si´ to na poczàtku listopada, potwierdzajà równie˝ wspó∏-
pracownicy oddzia∏u „Bruzdy”.

Pewne jest, ˝e WUBP w Bia∏ymstoku o prawdziwych losach Urbana i Snarskie-
go dowiedzia∏ si´ dopiero po tym, jak 27 sierpnia we wsi Gràdy Ma∏e (powiat
∏om˝yƒski) grupa operacyjna UBP-KBW otoczy∏a kpt. Stanis∏awa CieÊlewskiego
„Lipca” i ppor. Józefa Ramotowskiego „Rawicza”53. Podczas walki „Lipiec” zgi-

1940 r. po ucieczce ze szpitala niemieckiego przedar∏ si´ do sowieckiej strefy okupacji jako emisa-
riusz Batalionów Âmierci Strzelców Kresowych. Od lipca 1940 r. w ZWZ, poczàtkowo komendant
Obwodu Bielsk Podlaski, a od stycznia 1942 r. inspektor Inspektoratu III ¸om˝yƒskiego (obwody:
Grajewo, ¸om˝a). Aresztowany 22 XI 1942 r., z 12 na 13 I 1943 r. uciek∏ z wi´zienia w ¸om˝y. Do
marca 1944 r. inspektor Inspektoratu IV Suwalskiego (obwody: Augustów, Suwa∏ki), a nast´pnie
ponownie ¸om˝yƒskiego, pe∏ni∏ równoczeÊnie funkcj´ szefa Motoryzacji Okr´gu AK Bia∏ystok.
W akcji „Burza” rozbrojony i internowany przez Sowietów, w sierpniu 1944 r. uciek∏ z niewoli. Od
lutego do wrzeÊnia 1945 r. w AKO przewodnik Rejonu „D”, a od paêdziernika 1945 r. do marca
1947 r. prezes Inspektoratu WiN ¸om˝a. Ujawniony 25 III 1947 r. w PUBP w ¸om˝y. Inwigilowa-
ny, w kwietniu 1950 r. powróci∏ w ¸om˝yƒskie, gdzie zorganizowa∏ kilkuosobowy oddzia∏ zbrojny.
Zginà∏ 23 VIII 1954 r. w czasie akcji rozbrajania posterunku MO w Przytu∏ach. Zob. S. Poleszak,
Jeden z wykl´tych...
52 Stanis∏aw CieÊlewski „Czarny”, „Wàsik”, „Lipiec”, ppor. rez. WP, kpt. AK, s. Antoniego i El˝bie-
ty z Waniewskich, ur. 21 VI 1907 r. w Bronowie (powiat ∏om˝yƒski), pochodzenie ch∏opskie, wy-
kszta∏cenie Êrednie. W wojnie 1939 r. walczy∏ w szeregach 77. pu∏ku piechoty. Od paêdziernika
1939 r. w konspiracji, zast´pca komendanta Obwodu ZWZ ¸om˝a, a od marca 1941 r. komendant.
Od 1942 r. równolegle zast´pca inspektora Inspektoratu AK ¸om˝a. Aresztowany 22 XI 1942 r.,
z 12 na 13 I 1943 r. uciek∏ z wi´zienia w ¸om˝y. Do wiosny 1944 r. komendant Obwodu AK ¸om-
˝a. W ramach Odtwarzania Si∏ Zbrojnych w Kraju dowódca 33. pp AK. W akcji „Burza” dowodzi∏
oko∏o 200-osobowym oddzia∏em partyzanckim. Aresztowany 15 XI 1944 r. w Bia∏ymstoku przez
NKWD. Wywieziony w g∏àb ZSRR, skàd powróci∏ pod koniec 1946 r. i ujawni∏ si´ podczas akcji
amnestyjnej wiosnà 1947 r. Inwigilowany przez UBP, zwerbowany do wspó∏pracy, zerwa∏ kontakt
i uciek∏ z Warszawy. Od wiosny 1948 r. ukrywa∏ si´ z przerwami w ¸om˝yƒskiem. W kwietniu
1950 r. zaczà∏ si´ ukrywaç razem z mjr. Janem Tabortowskim. Zginà∏ 27 VIII 1952 r. w walce z gru-
pà operacyjnà, otoczony we wsi Gràdy Ma∏e (powiat ∏om˝yƒski). Zob. S. Poleszak, Jeden z wykl´-
tych..., s. 51–55, 114–117, 135, 218–220, 227–237, 249, 251–253; S. Poleszak, Pogrobowcy
podziemia. Ostatni okres dzia∏alnoÊci majora Jana Tabortowskiego „Bruzdy” (kwiecieƒ 1950 – 23 sierp-
nia 1954), „Studia ¸om˝yƒskie” 1998, t. 11, s. 91–109; S. Gawrychowski, Na placówce AK
1939–1945, ¸om˝a 1997, s. 236–239; S. Poleszak, Podziemie zbrojne..., s. 27.
53 Józef Ramotowski „Skrzetuski”, „Kruk”, „Rawicz”, ppor. c.w. WiN, s. Stanis∏awa i Józefy, ur. 1 XI
1909 r. w Jednaczewie (powiat ∏om˝yƒski), pochodzenie ch∏opskie, wykszta∏cenie Êrednie, nauczy-
ciel. W ZWZ od stycznia 1940 r. Od 1942 r. szef wywiadu placówki, nast´pnie rejonu w Obwo-
dzie AK ¸om˝a. Aresztowany 1 VII 1944 r., wi´ziony w obozach koncentracyjnych. W AKO szef
wywiadu III batalionu, nast´pnie zast´pca dowódcy tego batalionu, a od paêdziernika 1945 r. do-
wódca. Od wrzeÊnia 1946 r. do ujawnienia zast´pca prezesa Obwodu WiN ¸om˝a. Oprócz tego
prezes rejonów III i IV. Ujawniony 28 III 1947 r. w PUBP w ¸om˝y. Wielokrotnie wzywany na 
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nà∏, a „Rawicz” zosta∏ uj´ty. Przy zabitym znaleziono mi´dzy innymi pistolet TT,
s∏u˝bowà broƒ sier˝. Szymona Urbana. Na podstawie zeznaƒ „Rawicza” ubowcy
poznali przebieg wypadków na Zaraƒcu z poczàtku listopada 1950 r.54

Urban i Snarski dotarli do gràdu ∏ódkami. Zauwa˝y∏ to „Bruzda”, który pa-
trolowa∏ teren. Kiedy zbli˝yli si´ do niego na 50 metrów, zatrzyma∏ ich i nakaza∏
opuszczenie broni. Zapyta∏, kim sà, prawdopodobnie od „Ksi´˝yca”-„Chabra”
otrzyma∏ odpowiedê, ˝e nosi pseudonim „Dzik” i jest dowódcà oddzia∏u rozbi-
tego ostatnio przez UBP, a teraz poszukuje swoich partyzantów, którzy rozpierz-
chli si´ podczas ob∏awy. Nast´pnie jeden z przybyszy zapyta∏ „Bruzd´”, kim on
jest i ilu ludzi ukrywa si´ na „wysepce”. „Bruzda” przedstawi∏ si´ i sk∏ama∏, ˝e
dowodzi kilkunastoma partyzantami. To zapewne speszy∏o przybyszów; jeden
z nich stwierdzi∏, ˝e skoro nie ma tu ˝adnego z jego podw∏adnych, to odp∏ywa-
jà na dalsze poszukiwania. „Bruzda” zatrzyma∏ ich jednak i poprowadzi∏ do no-
wo wybudowanego podziemnego bunkra. Tam spotkali „Lipca”, który przygoto-
wywa∏ kolacj´. „Bruzda”, chcàc mieç przewag´, powiedzia∏ do swojego
towarzysza, aby nie budzi∏ pozosta∏ych partyzantów, którzy rzekomo spali po
niedawnej akcji. Kiedy siedzieli w bunkrze, przyszed∏ Kazimierz Malinowski, bli-
ski wspó∏pracownik ukrywajàcych si´ na Zaraƒcu, pochodzàcy ze wsi Pluty (po-
wiat ∏om˝yƒski). Zbiera∏ informacje wywiadowcze. Zorientowa∏ si´, ˝e jeden
z goÊci to tajemniczy osobnik ze szramà i gestem da∏ o tym znaç „Bruêdzie”. Obaj
prowokatorzy zostali zabici, ich cia∏a obcià˝ono kamieniami i wrzucono do po-
bliskiego mokrad∏a55. 

Wed∏ug informacji zawartych w teczce personalnej Szymona Urbana, kiedy
WUBP w Bia∏ymstoku dowiedzia∏ si´ o losie obu zabitych, mokrad∏a wokó∏
Zaraƒca zosta∏y przeszukane, a zw∏oki wydobyte. Funkcjonariusze UBP byli
przekonani, ˝e obaj agenci spotkali si´ z „Bruzdà” i „Lipcem” przypadkowo, co
wi´cej – byli pewni, ˝e „Bruzda” nie zna∏ „Ksi´˝yca”-„Chabra”, a wi´c nie móg∏
wiedzieç, kim by∏. Nie docenili wspó∏pracowników oddzia∏u, którzy spe∏niali
w doskona∏y sposób funkcje wywiadowcze.

* * *
Aparat represji polskiego paƒstwa komunistycznego wykorzystywa∏ ró˝nego

typu metody, które mia∏y doprowadziç do ostatecznej likwidacji antykomuni-
stycznego podziemia zbrojnego. Wydaje si´, ˝e najcz´Êciej stosowano operacje
wojskowe prowadzone przez jednostki KBW z udzia∏em pracowników operacyj-
nych UBP. Przedstawione przyk∏ady pokazujà, ˝e WUBP w Bia∏ymstoku stosowa∏
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przes∏uchania, w obawie przed aresztowaniem od stycznia 1951 r. zaczà∏ si´ ukrywaç. Na krótko
zwiàza∏ si´ z oddzia∏em mjr. Jana Tabortowskiego „Bruzdy”. 27 VIII 1952 r. otoczony wraz z kpt.
Stanis∏awem CieÊlewskim „Lipcem” we wsi Gràdy Ma∏e, podczas walki z grupà operacyjnà UBP-
-KBW ranny i uj´ty. Skazany 16 IX 1953 r. przez Wojskowy Sàd Rejonowy w Bia∏ymstoku na 7 lat
wi´zienia. Zwolniony 24 V 1955 r. Mieszka∏ w Âwidrze ko∏o Warszawy. Zmar∏ 28 VII 2001 r. Zob.
AP Bia∏ystok, WSR, Sr. 359/53, Akta sprawy Józefa Ramotowskiego; ibidem, Akta ujawnieƒ, t. 58,
OÊwiadczenie Józefa Ramotowskiego z 28 III 1947 r. w PUBP w ¸om˝y; Archiwum Delegatury
Urz´du Ochrony Paƒstwa w Bia∏ymstoku, Akta kontrolno-Êledcze Józefa Ramotowskiego; J. Ramo-
towski, Wspomnienia, Warszawa 1988, mps; S. Poleszak, Podziemie zbrojne..., s. 228–229.
54 AIPN Bia∏ystok, 98/1307, Teczka personalna Szymona Urbana, k. 21.
55 Zob. S. Poleszak, Jeden z wykl´tych..., s. 231–233.



ró˝ne sposoby walki. Problem ten wymaga dalszych dok∏adnych badaƒ, jednak
Êmia∏o mo˝na stwierdziç, ˝e podczas przeprowadzonej wiosnà 1947 r. akcji
ujawnienia (na podstawie ustawy o amnestii z 22 lutego 1947 r.) aparat bezpie-
czeƒstwa dok∏adniej rozpozna∏ Êrodowisko podziemia niepodleg∏oÊciowego. Po-
zwoli∏o to na lepsze zorganizowanie sieci agenturalnej, która dostarcza∏a bezcen-
nych informacji przydatnych w t´pieniu resztek podziemia. 

Filar przedstawionej tutaj grupy likwidacyjnej, Wac∏aw Snarski, w czasie oku-
pacji niemieckiej by∏ ˝o∏nierzem AK, a po „wyzwoleniu” pozosta∏ w strukturach
podziemia – w Armii Krajowej Obywatelskiej i Zrzeszeniu „WolnoÊç i Niezawi-
s∏oÊç”. Za t´ dzia∏alnoÊç sp´dzi∏ w wi´zieniu ponad rok. Nieznane sà dok∏adne
okolicznoÊci zwerbowania go do wspó∏pracy przez PUBP w Bia∏ymstoku. Istot-
ne jest, ˝e to by∏y ˝o∏nierz podziemia sta∏ si´ katem podobnych jemu, wcià˝ jesz-
cze walczàcych.

Grupa likwidacyjna przyczyni∏a si´ do Êmierci czternastu partyzantów (dwu-
nastu zgin´∏o w trakcie operacji, dwóch uj´tych stracono). Trudno podaç dok∏ad-
nà liczb´ aresztowanych wspó∏pracowników zlikwidowanych oddzia∏ów.

PIOTR ¸API¡SKI (ur. 1971) – historyk, pracownik Oddzia∏owego Biura Eduka-
cji Publicznej IPN w Bia∏ymstoku. Zajmuje si´ dziejami podziemia antykomu-
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S¸AWOMIR POLESZAK (ur. 1969) – historyk, doktor nauk humanistycznych,
pracownik Oddzia∏owego Biura Edukacji Publicznej IPN w Lublinie. Zajmuje
si´ dziejami podziemia antykomunistycznego na Bia∏ostocczyênie. Autor ksià˝-
ki Jeden z wykl´tych. Major Jan Tabortowski „Bruzda” (1998). 
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